
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
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Κεδίκογλου (ΠΑΣΟΚ), σελ. 3663
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 15ο Δηµοτικό Σχολείο Δράµας, σελ. 3669
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2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.
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σης:
i. σχετικά µε τις αυξήσεις των ασφαλιστικών εισφορών για

τους διπλωµατούχους µηχανικούς, σελ. 3662
ii. σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων των ερ-

γαζοµένων στην "Ελληνική Χαλυβουργία" Ασπροπύργου, σελ.
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β) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά
µε την περιφρούρηση και την ανάδειξη του Βυζαντινού Πο-
λιτισµού, σελ. 3665

γ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τη λήψη µέ-
τρων ανακούφισης των ευπαθών οµάδων από τις αυξήσεις
της έµµεσης φορολογίας και των τιµολογίων στους Οργανι-
σµούς Κοινής Ωφέλειας και στις Δηµοτικές Επιχειρήσεις
Ύδρευσης-Αποχέτευσης, σελ. 3668

δ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε την εκδίκαση των φορολογι-
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από µεγαλοοφειλέτες, σελ. 3669
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Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Οικονοµικών και Εξωτερικών κατέθεσαν σχέ-
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βουλίου Διοικητών του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου
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ριδίων Συµµετοχής και τη Μεταρρύθµιση του Εκτελεστικού
Συµβουλίου", σελ. 3663
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Αθήνα, σήµερα στις 23 Ιανουαρίου 2012 ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 17.57’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε Ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κυρίας ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪ-
ΔΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Αικατερίνη Φαρ-
µάκη-Γκέκη, Βουλευτή Νοµού Κορινθίας τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Επιµελητήριο Ηρακλείου αιτεί-
ται την επίλυση θέµατος που αφορά στην Επιβολή Έκτακτου
Ειδικού Τέλους Ηλεκτροδοτούµενων Δοµηµένων Επιφανειών σε
βιοτεχνικές  και βιοµηχανικές επιχειρήσεις.

2) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται να λειτουργήσει ξανά το
Σχολείο Δεύτερης Ευκαιρίας στην Τύλισσο.

3) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι Πρόεδροι των Οµοσπονδιών Ανατολι-
κής Μακεδονίας και Θράκης αιτούνται την τροποποίηση του ν.
3982/2011 που αφορά τον έλεγχο του παραεµπορίου.

4) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Ηρακλείου Κρήτης αιτεί-
ται την προώθηση προτάσεών του που αφορούν το σχέδιο Π.Δ.
«Κατηγορίες και περιεχόµενο χρήσεων γης».

5) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Γεωπόνων Ελεύθερων
Επαγγελµατιών Κρήτης αιτείται ώστε η αξιολόγηση των αιτή-
σεων ενίσχυσης, που υπεβλήθησαν στο πλαίσιο της προκήρυξης
του Μέτρου 121, να δοθεί στην Αιρετή Περιφέρεια ή στη Διεύ-
θυνση Αγροτικών Υποθέσεων Αποκεντρωµένης Διοίκησης Κρή-
της ή και µε τη συνεργασία και των δύο.

6) Ο Βουλευτής Ζακύνθου κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ  ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  µαθήτριες της Γ’ τάξης του Ραλ-
λείου Γενικού Λυκείου Θηλέων Πειραιά αιτούνται την επίλυση
θέµατος που αφορά τη διδασκαλία του µαθήµατος της Βιολο-

γίας στα σχολεία.

7) Ο Βουλευτής Ευρυτανίας κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΡΑΝΙΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η οικογένεια του κ. Νικολάου Πονήρα αι-
τείται τη διόρθωση λάθους στην υποβολή δήλωσης µηχανογρα-
φικού δελτίου της πάσχουσας από σύνδροµο General Fibrosis
κόρης τους.

8) Η Βουλευτής Χανίων κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι Πρόεδροι των Τ.Ο.Ε.Β. του Nοµού
Χανίων αιτούνται την προώθηση προτάσεών τους για την ορθο-
λογικότερη διαχείριση και προστασία των υδάτινων πόρων.

9) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Αξιωµατικών Ελληνικής
Αστυνοµίας Περιφέρειας Κρήτης και η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Αξιωµατικών Αστυνοµίας αιτούνται ώστε το νέο µισθολόγιο να
µην περιέχει περαιτέρω µειώσεις του εισοδήµατος του ένστολου
προσωπικού.

10) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Επιχειρηµατιών
Χώρων Στάθµευσης Ηρακλείου αιτείται την τροποποίηση των
διατάξεων της επιβολής του Έκτακτου Ειδικού Τέλους Ηλεκτρο-
δοτούµενων Δοµηµένων Επιφανειών για τις επιχειρήσεις.

11) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ  ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Εγκαταστα-
τών Υδραυλικών Θερµικών & Κλιµατιστικών Έργων Ν.Θεσ-
σαλονίκης επισηµαίνει τον «κίνδυνο» που ελλοχεύει η εφαρµογή
του εργόσηµου στον κλάδο τους.

12) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Ηρακλείου Κρήτης αιτεί-
ται την προώθηση προτάσεών του που αφορούν το σχέδιο Π.Δ.
«Κατηγορίες και περιεχόµενο χρήσεων γης».

13) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην οργή των
κτηνοτρόφων της Κρήτης για την υποχρέωση επιστροφής µεγά-
λων χρηµατικών ποσών από την εξισωτική αποζηµίωση κατόπιν
συµψηφισµού.

14) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Επιµελητήριο Ηρακλείου αιτεί-
ται την επίλυση θέµατος που αφορά την Επιβολή Έκτακτου

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΖ’

Δευτέρα 23 Ιανουαρίου 2012



Ειδικού Τέλους Ηλεκτροδοτούµενων Δοµηµένων Επιφανειών σε
βιοτεχνικές  και βιοµηχανικές επιχειρήσεις.

15) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Γεωπόνων Ελεύθερων
Επαγγελµατιών Κρήτης αιτείται ώστε  η αξιολόγηση των αιτή-
σεων ενίσχυσης, που υπεβλήθησαν στο πλαίσιο της προκήρυξης
του Μέτρου 121, να δοθεί στην Αιρετή Περιφέρεια ή στη Διεύ-
θυνση Αγροτικών Υποθέσεων Αποκεντρωµένης Διοίκησης Κρή-
της ή και στη συνεργασία και των δύο.

16) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Επιµελητήριο Ηρακλείου αι-
τείται την επίλυση θέµατος που αφορά την Επιβολή Έκτακτου
Ειδικού Τέλους Ηλεκτροδοτούµενων Δοµηµένων Επιφανειών σε
βιοτεχνικές  και βιοµηχανικές επιχειρήσεις.

17) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Μινώα Πεδιάδας Ν.
Ηρακλείου αιτείται τη δηµιουργία σταθµού ΕΚΑΒ στη θέση Γα-
ζέπη Μύλος του Δήµου.

18) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας  το οποίο αφορά στο αίτηµα του
Δήµου Μινώα Πεδιάδας για την κάλυψη του υγειονοµικού χάρτη
της ενδοχώρας µε τη δηµιουργία Σταθµού ΕΚΑΒ στην θέση Γα-
ζέπη Μύλος του Δήµου.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις υφιστάµενες κα-
κοτεχνίες στην Εθνική Πατρών-Κορίνθου  και τους κινδύνους των
διερχοµένων.

20) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Παγκόσµιο Συµβούλιο Κρη-
τών αιτείται την ανάληψη πρωτοβουλιών για την έκδοση, επανέκ-
δοση, διακίνηση και µετάφραση του συνόλου του έργου του
Νίκου Καζαντζάκη.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας αφορά την κατάσταση που επικρατεί στο
Περιφερειακό Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Πατρών. 

22) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Ηρακλείου αιτείται
την απόσυρση του άρθρου 14 του σχεδίου π.δ. «Κατηγορίες και
περιεχόµενο χρήσεων γης» καθώς και  προσθήκες  στις µεταβα-
τικές διατάξεις.

23) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος της ‘Ενωσης Λειτουργών Τε-
χνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης Ηρακλείου αιτείται την επα-
ναλειτουργία του Ειδικού Εξεταστικού Κέντρου στην Κρήτη για
τους µαθητές µε µαθησιακές δυσκολίες των ΕΠΑ.Λ..

24) Οι Βουλευτές, Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ και Α’
Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία η Επιτροπή κατοίκων για τη στήριξη του Νοσοκοµείου Σαν-
τορίνης  αιτείται  την άµεση λειτουργία του Νοσοκοµείου Σαντο-
ρίνης.

25) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Αναπληρωτής Δήµαρχος Ξηροµέ-
ρου και Πρόεδρος Δ.Σ. Εργατικού Κέντρου Μεσολογγίου
εκφράζει την δυσαρέσκειά του για την κατάργηση του Ι.Κ.Α.
Αστακού και αιτούνται την ανάκληση της απόφασης της Κεντρι-
κής Διοίκησης ΙΚΑ.

26) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Ποδοσφαιρικών Σωµα-
τείων Πειραιά αιτούνται την ανάκληση της επιβολής τέλους

επιτηδεύµατος προς τα ερασιτεχνικά σωµατεία προκειµένου να
συνεχίσουν απρόσκοπτα τη λειτουργία τους.

27) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Οργανισµός Περίθαλψης Ασφαλισµέ-
νων Δηµοσίου του Νοµού Λασιθίου αιτούνται άµεσης ενηµέρω-
σης για ζητήµατα τα οποία αφορούν την ορθή εφαρµογή του
ΕΟΠΥΥ στο Νοµό.

28) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Λειτουργών Τεχνικής
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης (Ε.Λ.Τ.Ε.Ε.) Ηρακλείου αιτείται την
επαναλειτουργία Ειδικού Εξεταστικού Κέντρου στην Κρήτη για
τους µαθητές µε µαθησιακές δυσκολίες των ΕΠΑ.Λ..

29) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σφριντζέρης Κωνσταντίνος, Μαθηµατι-
κός αιτείται την αναµόρφωση του ισχύοντος θεσµικού πλαισίου
µεταθέσεων µε την προσθήκη αναγνώρισης της προϋπηρεσίας
από τα δηµόσια σχολεία του ΟΑΕΔ ως µόρια µεταθέσεων και δυ-
σµενών συνθηκών.

30) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ  ΚΟΥΣΕΛΑΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Τουριστικών Καταλυ-
µάτων Μεσσηνίας εκφράζει την έντονη δυσαρέσκειά του για την
εικαζόµενη παύση λειτουργίας του αποκεντρωµένου γραφείου
ΕΟΤ στην Καλαµάτα.

31) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ  ΚΟΥΣΕΛΑΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Οιχαλίας του Νοµού Μεσ-
σηνίας αιτείται τη µη αναστολή λειτουργίας του ΙΚΑ Μελιγαλά
καθώς και τη διεύρυνση των αρµοδιοτήτων του παραρτήµατός
του στις Δηµοτικές Ενότητες Δωρίου και Είρας.

32) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εργαζοµένων ΕΚΑΒ - 166 Τοµέα
Χανίων (Μέλος Π.Ο.Π.Ε.Κ.Α.Β.) αιτείται την καταβολή των δεδου-
λευµένων τους από το Μάρτιο του 2011.

33) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής  κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Μεγαρέων εκφράζει
την έντονη διαµαρτυρία του για  τον καθορισµό αγκυροβολίας
στην Πάχη Μεγάρων.

34) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµος Μινώα Πεδιάδας του Νοµού
Ηρακλείου αιτείται τη δηµιουργία σταθµού ΕΚΑΒ στη θέση Γα-
ζέπη Μύλος για να ενδυναµωθούν οι υποδοµές υγείας κια να
αναβαθµισθεί η πρωτοβάθµια περίθαλψη του Δήµου.

35) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Πέτρος Παπαπέτρος, υπάλληλος νο-
σηλευτικού προσωπικού στην Ελευσίνα αιτείται τη µετάταξή του
λόγω συνυπηρέτησης σε παραµεθόριο.

36) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Επιτροπή Φυσικών - Ραδιοηλεκτρολό-
γων αιτούνται την αναγνώριση και µοριοδότηση του Μεταπτυ-
χιακού Ραδιοηλεκτρολογίας στις διαδικασίες επιλογής στελεχών,
κατοχύρωση της Α ανάθεσης στη διδασκαλία του µαθήµατος Φυ-
σικής στη Β/θµια Εκπαίδευση και χορήγηση σε όλους τους Φυ-
σικούς- Ραδιοηλεκτρολόγους της ειδικότητας του φυσικού, ως
δεύτερης.

37) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Ένωση Λειτουργών Τεχνικής Επαγγελ-
µατική Εκπαίδευσης (ΕΛΤΕΕ) Ηρακλείου Κρήτης αιτείται την
επαναλειτουργία Ειδικού Εξεταστικού Κέντρου στην Κρήτη για
τους µαθητές µε µαθησιακές δυσκολίες των ΕΠΑΛ.

38) Η Βουλευτής Χανίων κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ κατέ-
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θεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος της Οµοσπονδίας Αγρο-
τικών Συλλόγων η «Ενότητα Κισσάµου» και ο Πρόεδρος του
Αγροτικού Συλλόγου Κουντούρας του Νοµού Χανίων  αιτούνται
ενηµέρωσης ως προς τον τρόπο και τη διαδικασία υπολογισµού
και καταβολής των αποζηµιώσεων φυτικού κεφαλαίου θερµοκη-
πίων από τη χαλαζόπτωση του Ιανουαρίου 2011 στην Κουντούρα
Χανίων.

39) Ο Βουλευτής Ζακύνθου κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ  ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Διοικητής της Διοίκησης 6ης
Υγειονοµικής Περιφέρειας Πελοποννήσου - Ιονίων Νήσων- Ηπεί-
ρου και Δυτικής Ελλάδας, ο Οργανισµός Δηµόσιας Αντίληψης
Ζακύνθου αιτείται την επίλυση προβλήµατος που αφορά τη µε-
λέτη των νέων κτηριακών εγκαταστάσεων του ΟΔΑΖ, ώστε να
προχωρήσει το έργο προς δηµοπράτηση.

40) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ  ΡΗΓΑΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Μήλου του Νοµού Κυ-
κλάδων αιτείται την άµεση προκήρυξη και επιτάχυνση όλων των
διαδικασιών θέσης γενικής ιατρικής του παρατήµατος του ΙΚΑ
Μήλου.

41) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ  ΡΗΓΑΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι Δήµαρχοι Σίφνου, Κύθνου, Σερί-
φου και Κιµώλου αιτούνται την τροποποίηση  της διάταξης
επιβολής Φ.Π.Α. στην παροχή νερού και στις υπηρεσίες αποχέ-
τευσης, τουλάχιστον στα νησιά µε πληθυσµό κάτω των 3.100 κα-
τοίκων.

42) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ  ΡΗΓΑΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος του Τοπικού Παραρτή-
µατος Κυκλάδων της Περιφερειακής Ένωσης Δήµων Νοτίου
Αιγαίου αιτείται την ανάκληση της απόφασης της Εταιρείας Blue
Star Ferries για διακοπή των δροµολογίων της από Μύκονο-
Τήνο, Σύρο- Πειραιά κάθε Σάββατο και από Πειραιά- Σύρο- Τήνο-

Μύκονο κάθε Κυριακή για τη χρονική περίοδο από 14.1.2012 έως
και 18.3.2012.

43) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙΔΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Διοικούσα Επιτροπή του Γεωτεχνικού
Επιµελητηρίου Ελλάδας, Παράρτηµα Ανατολικής Μακεδονίας
αναφέρουν και τις θέσεις του σχετικά µε τα προβλήµατα στην
εφαρµογή της διαδικασίας αδειοδότησης υφιστάµενων δικαιω-
µάτων χρήσης νερού.

44) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Περιφερειακή Ένωση Δήµων
Ηπείρου αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά το χαρακτηρι-
σµό της ευρύτερης περιοχής της Λίµνης Παµβώτιδας του Νοµού
Ιωαννίνων ως Περιφερειακό Πάρκο και τον καθορισµό χρήσεων
γης όρων και περιορισµών δόµησης.

45) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ  ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Δηµοτική Κοινότητα Μεθώνης
του  Δήµου Πύλου-Νέστορος Ν.Μεσσηνίας αιτείται την άµεση
τοποθέτηση µόνιµου διανοµέα στο Ταχυδροµείο της Μεθώνης
και τη διατήρησή του.

46) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ  ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Πύλου-Νέστορος
Ν.Μεσσηνίας αιτείται την αναβάθµιση του Πυροσβετικού Κλιµα-
κίου Πύλου σε Πυροσβεστικό Σταθµό Πύλου.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 807/19-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β13-499/13-12-
2011 έγγραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 1244/31/10/2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθέριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ1168757

ΕΞ2011/404/13-12-2011έγγραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό
Οικονοµικών  η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 1431/08-11-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β13-522/13-12-

2011 έγγραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 1690/18-11-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μαρκάκη Παύλου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.90022/30092/1899/

13-12-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 2457/07-12-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθέριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 3324/13-12-2011

έγγραφο  από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων  η ακόλουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 23190/22-09-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κεγκέρογλου Βασιλείου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β13-472/13-

12-2011 έγγραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης Αν-
ταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε την κ.
Αικατερίνη Φαρµάκη-Γκέκη.

Κυρία και κύριοι Βουλευτές, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα το δελτίο αναφορών και ερωτήσεων της Τρίτης 24 Ιανουα-
ρίου 2012.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5   του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1042/25-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέ-
ρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τους Έλλη-
νες καταθέτες του εξωτερικού και την είσπραξη των οφειλο-
µένων τους στο Δηµόσιο.

2. Η µε αριθµό 2045/28-11-2011 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε τη στελέχωση του αρχαιολο-
γικού χώρου Γερακίου Λακωνίας µε εξειδικευµένο µόνιµο ή
εποχικό προσωπικό.

3. Η µε αριθµό 3178/20-12-2011 ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανασό-
πουλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε την ανάκληση των απολύσεων στην εταιρεία φωτο-

βολταϊκών συστηµάτων «Silcio» στη Βιοµηχανική Περιοχή
(ΒΙ.ΠΕ.) Πάτρας.

4. Η µε αριθµό 41/3-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Άγγελου Κολοκοτρώνη προς τον
Υπουργό Επικρατείας,  σχετικά µε την αξιοποίηση του συνόλου
του προσωπικού της ΕΤ3, εν όψει του σχεδιαζόµενου αναβαθµι-
σµένου ρόλου της.

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 431/11-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή του Πα-
νελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Εµµανουήλ Στρατάκη
προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε την πληρωµή των σχεδιαστών-αξιολογητών που
εργάστηκαν στην Πρόσθετη Διδακτική Στήριξη κατά τα σχολικά
έτη 2008-9 και 2009-10.

2. Η µε αριθµό 720/17-10-2011 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς τον Υπουργό Ανάπτυ-
ξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την παρά-
ταση αποπληρωµής των δανείων του ΤΕΜΠΜΕ προς τις ελληνι-
κές επιχειρήσεις.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 385/17-1-2012 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού του Πανελλήνιου Σοσιαλι-
στικού Κινήµατος κ. Αικατερίνης Φαρµάκη-Γκέκη προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τις αυ-
ξήσεις των ασφαλιστικών εισφορών για τους διπλωµατούχους
µηχανικούς. 

Στην ερώτηση της κ. Φαρµάκη θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Ιωάννης Κουτσούκος,
αφού πρώτα η κ. Φαρµάκη µάς την παρουσιάσει. 

Έχετε το λόγο, κυρία συνάδελφε. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µε το ν. 3986/2011 και στο άρθρο 44, παρά-

γραφος 14 και 15 ψηφίσαµε στη Βουλή των Ελλήνων µία διάταξη
η οποία αυξάνει τις εισφορές των διπλωµατούχων µηχανικών
προς το ΤΣΜΕΔΕ κατά πολύ. Η αύξηση αυτή είναι υπέρογκη για
τους µηχανικούς οι οποίοι είναι ασφαλισµένοι στο ΤΣΜΕΔΕ µετά
την 1-1-1993. Οι εισφορές αυτές αυξάνονται µάλιστα ανά τριετία,
µε την αυτόµατη κατανοµή τους στην επόµενη ασφαλιστική κα-
τηγορία. Οι ασφαλιστικές αυτές εισφορές είναι για την πρώτη
τριετία 25%, για τη δεύτερη 50% και σε βάθος χρόνου φτάνουν
το 95%. Καταλαβαίνετε πόσο δύσκολο είναι στη σηµερινή εποχή,
µε τους περισσότερους µηχανικούς να είναι ηµιαπασχολούµενοι,
πάρα πολλοί ετεροαπασχολούµενοι, πλείστοι ως µηχανικοί να
είναι άνεργοι, να πληρώσουν αυτές τις εξοντωτικές εισφορές και
µάλιστα, σε έναν ασφαλιστικό φορέα, το ΤΣΜΕΔΕ, ο οποίος είναι
και οικονοµικά βιώσιµος. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, τι προβλέπει το Υπουργείο σας να κάνει γι’
αυτό, δεδοµένου ότι ήδη το ΤΕΕ, το Τεχνικό Επιµελητήριο έχει
µπλοκάρει την αποστολή των εκκαθαριστικών σηµειωµάτων από
το ΤΣΜΕΔΕ για τις εισφορές αυτές.

Επίσης έχει γίνει µία πρόταση από το ΤΣΜΕΔΕ και από το ΤΕΕ,
αν σας λείπουν κάποια χρήµατα –προφανώς- για να κλείσετε µία
µαύρη τρύπα από ένα άλλο ταµείο, αν αυτά τα χρήµατα δεν µπο-
ρείτε να τα βρείτε από αλλού, να δεχθείτε την προσφορά και την
επιλογή που έκανε το ΤΕΕ να καλυφθούν αυτά τα χρήµατα από
την αύξηση της εργοδοτικής εισφοράς του 2%, που πληρώνεται
προς το ΤΣΜΕΔΕ  και αυτό να γίνει 2,5%. 

Ακόµη, τι έχετε να µας πείτε για το πώς αυτές οι εισφορές µπο-
ρούν να καλυφθούν; Τι προβλέπεται; Σε βάθος χρόνου εγώ πι-
στεύω ότι το ταµείο αυτό θα οδηγηθεί σε µεγαλύτερα προβλή-
µατα από αυτά που προσπαθείτε σήµερα, να λύσετε. 

Μετά την πρωτολογία του Υπουργού θα επανέλθω. 
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ. 
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-

λισης κ. Ιωάννης Κουτσούκος. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης): Κυρία συνάδελφε, η ψήφιση αυτού του
νόµου είναι πάρα πολύ πρόσφατη, τον Ιούνιο ψηφίστηκε –αν δεν
κάνω λάθος- και είναι διάταξη που αφορούσε την εφαρµογή των
υποχρεώσεων της χώρας µας απέναντι στους δανειστές µας.
Συγκεκριµένα, ο στόχος ήταν από τη µια µεριά, τα οικονοµικά
του ταµείου και από την άλλη, το αυτονόητο, που έπρεπε έτσι
και αλλιώς να το έχουµε λύσει, ότι όπως και σε όλα τα υπόλοιπα
ασφαλιστικά ταµεία οι µηχανικοί έπρεπε να έχουν µία εξέλιξη
µέσα στο ασφαλιστικό τους σύστηµα, µία εξέλιξη η οποία θα συ-
νέδεε τις εισφορές µε τις συνταξιοδοτικές παροχές, για να υπάρ-
χει µία λογική. Αυτή είναι η λογική που επικρατεί στο συντα-
ξιοδοτικό σύστηµα. 

Προφανώς ο χρόνος στον οποίο γίνεται αυτή η µεταβολή έρ-
χεται να συµπέσει µε µία ύφεση, που έχει δηµιουργήσει τεράστιο
πρόβληµα στους µηχανικούς -το επισηµάνατε πάρα πολύ καλά
και είναι έτσι- µε αποτέλεσµα αυτή η αύξηση των εισφορών να
είναι ιδιαίτερα επαχθής για τους νέους και κυρίως, για τους άνερ-
γους, οι οποίοι ήταν και οι πιο αδικηµένοι του παλιού συστήµα-

τος, γιατί δεν είχαν τη δυνατότητα να εξελίσσονται, να πληρώ-
νουν παραπάνω και να παίρνουν παραπάνω σύνταξη.

Τι θα γίνει λοιπόν; Είναι κατατεθειµένα στα Πρακτικά της Βου-
λής διάφορες τοποθετήσεις συναδέλφων σας που είχαν εκφρά-
σει µία σειρά ενστάσεων γι’ αυτήν τη διάταξη, όπως επίσης
βρίσκεται σε εξέλιξη µία συζήτηση, που άνοιξε µετά τις παρα-
στάσεις του Τεχνικού Επιµελητηρίου µε τον Υπουργό Εργασίας
κ. Κουτρουµάνη. 

Ο κ. Κουτρουµάνης πολύ θα ήθελε να είναι εδώ να σας απαν-
τήσει, αλλά σήµερα απουσιάζει και βρίσκεται στη Γενεύη, στην
Έδρα του Διεθνούς Οργανισµού Εργασίας, όπου έχει συνάντηση
µε τον επικεφαλής για τα γνωστά θέµατα που «τρέχουν» εδώ
στην Ελλάδα, µια που ο Διεθνής Οργανισµός Εργασίας, το ILO,
µας έχει βάλει στο µικροσκόπιο και αυτός, γιατί υποτίθεται ότι
πρέπει να υποστηρίξει τις διεθνείς συµβάσεις εργασίας.

Μ’ έχει εξουσιοδοτήσει, λοιπόν, να σας πω ότι αυτήν τη συζή-
τηση θα τη συνεχίσει µε το Τεχνικό Επιµελητήριο, στην προσπά-
θεια να αναζητήσει κάποια λύση που θα λαµβάνει υπ’ όψιν, όσα
εσείς επισηµάνατε µε την ερώτησή σας. Περισσότερα δεν είµαι
εξουσιοδοτηµένος να πω και θα απαντήσω σε τυχόν απορίες σας
στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Η ερωτώσα Βουλευτής κ. Φαρµάκη έχει το λόγο.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Κύριε Υπουργέ, βεβαίως

ψηφίσαµε το ν. 3986. Όµως έχουµε πει ότι δεν µπορείς να χρε-
ώνεις ένα ταµείο το οποίο είναι βιώσιµο, όπως είναι το ΤΣΜΕΔΕ,
το οποίο –σηµειωτέον- µέχρι τώρα πληρώνεται και έχει έσοδα
και µεγάλα αποθεµατικά µόνο από τις εισφορές των µελών του
των µηχανικών που είτε είναι άνεργοι είτε µισθωτοί είτε ηµιαπα-
σχολούµενοι, είναι υποχρεωµένοι να πληρώνουν αυτές τις εισφο-
ρές κάθε χρόνο.

Αυτό το ταµείο, λοιπόν, µε τη δουλειά των µηχανικών στέκεται
βιώσιµο πάρα πολλά χρόνια και έχει ένα ισχυρό αποθεµατικό.
Μάλιστα, κάθε χρόνο έχει 260 εκατοµµύρια ευρώ αποθεµατικό!
Δεν µπορώ να καταλάβω για ποιο λόγο οδηγείτε τους µηχανι-
κούς σε τόσο µεγάλη αύξηση εισφορών! Για να πάρουν τι;

Υπονοήσατε στην πρωτολογία σας ότι θα είναι µεγάλες οι πα-
ροχές που θα δοθούν στους ασφαλισµένους µηχανικούς µετά
την 1-1-1993. Όµως θέλω να σας κάνω γνωστό ότι µ’ αυτήν την
τακτική των υπέρογκων ασφαλιστικών εισφορών, µάλλον χάσιµο
θα έχει το ταµείο, γιατί θα οδηγήσετε τους µηχανικούς, οι οποίοι
δεν θα µπορούν να πληρώσουν αυτές τις υπέρογκες, άδικες και
αναιτιολόγητες εισφορές, να διαγραφούν από το Τεχνικό Επιµε-
λητήριο και, κατά συνέπεια, να τους διαγράψει και το ΤΣΜΕΔΕ.
Σήµερα, εφόσον είναι µέλη του ΤΕΕ, αυτόµατα εγγράφονται και
στο ΤΣΜΕΔΕ.

Θα οδηγήσετε, λοιπόν, τους µηχανικούς να διαγραφούν από
το ΤΕΕ και, κατά συνέπεια, από το ΤΣΜΕΔΕ. Έτσι θα οδηγήσετε
το ΤΣΜΕΔΕ, το οποίο βάσει των αναλογιστικών µελετών είναι ένα
βιώσιµο ταµείο, τουλάχιστον για τα επόµενα τριάντα χρόνια και
δεν έχει κανένα –µα, κανένα- πρόβληµα, σε πραγµατικό πρό-
βληµα. Και, βεβαίως, θα οδηγήσετε τους ασφαλισµένους µετά
την 1-1-1993 να µην πάρουν αυτές τις παροχές που τους υπο-
σχόµαστε σήµερα.

Είναι ένα σοβαρό ζήτηµα, το οποίο απασχολεί όλους τους µη-
χανικούς σε όλη την Ελλάδα. Οι εισφορές του 25%, τουλάχιστον
για την πρώτη τριετία αναβάθµισης ασφαλιστικής κατηγορίας,
είναι υποχρεωτικές αναδροµικά από την 1-7-2011. Το ΤΣΜΕΔΕ
και ο διοικητής δεν έχουν στείλει ακόµα τα εκκαθαριστικά, γιατί
έχουν µπλοκαριστεί, αλλά είναι βέβαιο ότι αν αυτά τα εκκαθαρι-
στικά πάνε και δεν κάνετε κάτι, θα οδηγήσετε αυτό το ταµείο
σιγά-σιγά, στο να χάσει αυτά τα αποθεµατικά, αφού θα µειώνον-
ται συνεχώς οι εισφορές. Επίσης θα εξαναγκάσετε τους µηχανι-
κούς να διαγραφούν από το Τεχνικό Επιµελητήριο. Κατά
συνέπεια, θα οδηγήσετε το ΤΣΜΕΔΕ σε συνεχόµενη µείωση των
εισφορών του.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
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Ορίστε, κύριε Κουτσούκο, έχετε το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, πρέπει να οριοθετήσουµε τη συζήτηση, για

να δούµε πού συµφωνούµε και ποια είναι αυτά που πρέπει να γί-
νονται ως λογικά, όπως και πού εντοπίζεται η διαφωνία µας και
πώς θα τη λύσουµε.

Το πρώτο θέµα είναι ότι για λόγους ισότητας, αλλά και µιας
ασφαλιστικής αρχής που πρέπει να ισχύει –και ισχύει- για όλους,
δεν µπορούσαν οι µηχανικοί να είναι στάσιµοι στην πρώτη ασφα-
λιστική κατηγορία.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Δηλαδή, λέτε ότι πλήρωναν
λίγα χρήµατα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, µη διακό-
πτετε.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης): Αγαπητή συναδέλφισσα, όλοι οι ασφαλισµέ-
νοι είτε είναι µισθωτοί και πληρώνουν µε βάση τις αποδοχές τους
είτε είναι ελεύθεροι επαγγελµατίες ή αγρότες, έχουν µία εξέλιξη.
Άρα το πρώτο που έκανε ο νόµος ήταν να υποχρεώσει να εξε-
λίσσονται οι µηχανικοί µε βάση τις τριετίες, θεωρώντας ότι στον
ασφαλιστικό βίο µε την επαγγελµατική ωρίµανση, υπάρχει και
µεγαλύτερη δυνατότητα καταβολής εισφορών.

Αυτό είναι το ένα θέµα, το οποίο είναι µία αρχή στο ασφαλι-
στικό σύστηµα και την οποία µπορώ και υπερασπίζοµαι. 

Το δεύτερο είναι ότι αυτή η αρχή πρέπει να συνδέεται µε την
παροχή τής αντίστοιχης σύνταξης.

Ήδη µετά την ψήφιση του ασφαλιστικού νόµου και την κατο-
χύρωση της εθνικής σύνταξης στα 360 ευρώ, θα υπάρχει και το
υπόλοιπο ανταποδοτικό κοµµάτι στους µηχανικούς. Ανάλογα µε
την ασφαλιστική κλάση να παίρνουν και την ανάλογη σύνταξη. 

Επίσης να συµφωνήσουµε ότι αυτή η αλλαγή γίνεται σε µια πε-
ρίοδο που έχουµε µεγάλη ανεργία στους νέους επιστήµονες και
ότι οι αυξήσεις τους δηµιουργούν πρόβληµα. Σ’ αυτό εγώ συµ-
φωνώ µαζί σας. Είναι µια διαπίστωση. Δεν µπορούµε να φύγουµε
απ’ αυτήν τη διαπίστωση. Λέω, λοιπόν, αγαπητή συναδέλφισα,
γιατί δεν θέλω να επαναλάβω…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Όµως το ΤΣΜΕΔΕ έχει 270
εκατοµµύρια…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Εδώ έγινε µια ολόκληρη συζήτηση πριν έξι
µήνες.

Έρχεστε σήµερα και απευθύνεστε σε µένα, για να λύσω ένα
θέµα που εντοπίστηκε στη συζήτηση και τελικά ψηφίστηκε από
το Σώµα. 

Θέλω µε τούτο να αντιµετωπίσετε καλόπιστα την απάντησή
µου. Σας είπα, λοιπόν, ότι µετά τις παρεµβάσεις του ΤΕΕ έχει
ανοίξει µια συζήτηση µε τον κ. Κουτρουµάνη. 

Μου λέτε να αυξήσουµε την εργοδοτική εισφορά από 2% σε
2,5%. Κατ’ αρχάς γι’ αυτό πρέπει να γίνει µια συζήτηση και µε
εκείνους που πληρώνουν, γιατί δεν πληρώνουν οι µηχανικοί
αυτήν την εισφορά. 

Δεύτερον, πρέπει να δούµε την εξέλιξη των δηµοσίων και ιδιω-
τικών έργων και τι θα αποδώσει αυτό το πράγµα. 

Τρίτον, πρέπει να λύσουµε τα υπόλοιπα τεχνικά ζητήµατα που
εσείς επισηµάνατε. Δηλαδή, πρέπει να υπάρξει µια λειτουργία
στο ΤΣΜΕΔΕ. Δεν είναι εύκολο να φύγει ένας µηχανικός, επειδή
δεν µπορεί να πληρώσει. Η εγγραφή στο ΤΣΜΕΔΕ συνδέεται µε
µια σειρά επαγγελµατικά δικαιώµατα που είναι κατοχυρωµένα
στη χώρα µας. Δεν θέλουµε να οδηγήσουµε σε τέτοιες καταστά-
σεις. Γι’ αυτό σας είπα ότι αποτέλεσµα αυτού του διαλόγου είναι
να βρούµε κάποια λύση που θα διευκολύνει τους µηχανικούς. 

Περισσότερα δεν µπορώ να σας πω σήµερα. Βρίσκεται σε εξέ-
λιξη ένας διάλογος, που έχει πάρει και µια δυναµική, γιατί βγήκαν
οι µηχανικοί στους δρόµους. Ελπίζω να καταλήξουµε σε ένα συµ-
πέρασµα. 

Έτσι κι αλλιώς, τα ζητήµατα του ασφαλιστικού συστήµατος,
οι ελλείψεις που έχουν δηλαδή τα ταµεία, έχει µπει στο τραπέζι
του διαλόγου, γιατί δεν µπορούν να αντιµετωπίζονται µονοµερώς
µε την αύξηση των εισφορών. Όλοι λένε στη χώρα µας ότι

έχουµε µια πρόσθετη επιβάρυνση από το λεγόµενο µη µισθολο-
γικό κόστος, το οποίο είναι οι εισφορές. Άρα πρέπει να αναζητή-
σουµε άλλες λύσεις. Προτείνατε  µια λύση. Στο δηµόσιο διάλογο
έχουν κατατεθεί αντίστοιχες λύσεις για το λεγόµενο ασφαλιστικό
«ΦΠΑ», δηλαδή, κάτι που να συνδέεται µε το τζίρο των επιχειρή-
σεων. Ελπίζω µέσα σ’ αυτό, είτε χωριστά για τους µηχανικούς
είτε µέσα στο διάλογο να αντιµετωπίσουµε κι αυτό το θέµα.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Εγώ σας ευχαριστώ.
Κυρία και κύριοι Βουλευτές, οι κύριοι Ηλίας Μόσιαλος, Βου-

λευτής Επικρατείας του ΠΑΣΟΚ και Συµεών Κεδίκογλου, αιτούν-
ται προς το Σώµα άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό.
Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τις ζητηθείσες άδειες.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Οικο-

νοµικών και Εξωτερικών κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση της
υπ’ αριθµ. 66-2 Απόφασης του Συµβουλίου Διοικητών του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου σχετικά µε τη Δέκατη Τέταρτη Γε-
νική Αναθεώρηση των Μεριδίων Συµµετοχής και τη Μεταρ-
ρύθµιση του Εκτελεστικού Συµβουλίου». Παραπέµπεται στην αρ-
µόδια Διαρκή Επιτροπή.

Η δεύτερη µε αριθµό 407/17-1-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευσταθίου Κων-
σταντινίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε την επαναλειτουργία του ορυχείου
Βεύης Φλώρινας, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Υπουργού
και διαγράφεται. 

Σειρά έχει η τρίτη µε αριθµό 403/17-1-2012 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Ιωάννη Πρωτούλη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβλη-
µάτων των εργαζοµένων στην «Ελληνική Χαλυβουργία» Ασπρο-
πύργου. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Πρωτούλη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός κ. Ιωάννης Κουτσούκος. 

Κύριε Πρωτούλη, έχετε το λόγο για να την παρουσιάσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, δεν είναι η πρώτη

φορά που συζητάµε αυτό το θέµα στη Βουλή. Για το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας είναι η τρίτη επίκαιρη ερώτηση, αν δεν
κάνω λάθος, που συζητείται σε σχέση µε αυτήν τη µεγαλειώδη
ηρωική απεργία των εργατών της Ελληνικής Χαλυβουργίας που
σε λίγες µέρες κλείνει τρεις µήνες απεργιακού αγώνα. 

Όµως είχαν δίκιο οι απεργοί χαλυβουργοί όταν έλεγαν από την
αρχή όταν ονόµαζαν το βιοµήχανο της «Ελληνικής Χαλυβουρ-
γίας» Μάνεση, «λαγό των βιοµηχάνων». Σήµερα το ίδιο θέµα που
συζητάµε εδώ και καιρό σ’ αυτήν την Αίθουσα για τους εργάτες
της «Ελληνικής Χαλυβουργίας» είναι το θέµα που απασχολεί
όλους τους εργαζόµενους, όλη την εργατική τάξη της χώρα µας.

Για να γίνουµε πιο συγκεκριµένοι: Τα µέτρα που βρήκαν τείχος
αντίστασης στην «Ελληνική Χαλυβουργία» από τους εργάτες, δη-
λαδή επί της ουσίας η κατάργηση της κλαδικής συλλογικής τους
σύµβασης, η κατάργηση των τριετιών, η κατάργηση των ωριµάν-
σεων, η κατάργηση των δικαιωµάτων τους στην ασφάλιση, σή-
µερα έρχονται µέσα από ένα στηµένο κοινωνικό διάλογο - απάτη
και πολύ περισσότερο έρχονται από την ίδια την Κυβέρνηση κατ’
επιταγή των βιοµηχάνων. Γι’ αυτό είχαν δίκιο οι εργάτες της «Ελ-
ληνικής Χαλυβουργίας» όταν µιλούσαν για «λαγό των βιοµηχά-
νων».

Και για να γίνουµε ακόµη πιο συγκεκριµένοι: Τα έγγραφα που
βρέθηκαν στο τραπέζι του λεγόµενου «κοινωνικού διαλόγου»,
που έδωσε στη δηµοσιότητα το ΠΑΜΕ, δεν ξεµπροστιάζουν µόνο
την υποκρισία και τη δολιότητα των βιοµηχάνων και των άλλων
εργοδοτικών οργανώσεων της συνδικαλιστικής πλειοψηφίας της
ΓΣΕΕ, αλλά αποκαλύπτουν και τα πραγµατικά σχέδια της Κυβέρ-
νησης και των βιοµηχάνων σε βάρος των µισθών και των συλλο-
γικών συµβάσεων.

Υπάρχει το έγγραφο που λέει τα εξής: Στο άρθρο 7 του ν.
1876/1990 προστίθεται παράγραφος 4 µε το εξής περιεχόµενο:
«Για το χρονικό διάστηµα από την έναρξη ισχύος του παρόντος
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µέχρι και την 31η Δεκεµβρίου…» -απροσδιορίστου έτους- «…ανα-
στέλλεται η ισχύς των κλαδικών και των εθνικών και τοπικών οµοι-
οεπαγγελµατικών συλλογικών συµβάσεων εργασίας, καθώς και
των µε αυτές εξοµοιούµενων διαιτητικών αποφάσεων. Η πα-
ρούσα διάταξη διαλαµβάνει και τις συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας που είχαν συναφθεί, καθώς και τις διαιτητικές αποφάσεις
που είχαν εκδοθεί πριν τη δηµοσίευση του παρόντος. Οι διατά-
ξεις των παραγράφων 4 και 5 του άρθρου 9 του ν. 1876/1990 δεν
εφαρµόζονται.» Νοµοθετική ρύθµιση! 

Απαντήστε: αυτή η νοµοθετική ρύθµιση είναι εν αγνοία σας;
Δεν τη συντάξατε εσείς; Κι αν δεν τη συντάξατε εσείς, ποιος έχει
συντάξει αυτή την κατάπτυστη νοµοθετική ρύθµιση; 

Και πολύ περισσότερο -πλέον δεν είναι κανένας παιδί για να
τον ξεγελάνε- πρέπει να πείτε τι σχεδιάζετε συνολικά για τους
εργαζόµενους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Κουτσούκος.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Εγώ, κύριε συνάδελφε, δεν έχω κανένα πρό-
βληµα να σας απαντήσω σε αυτά που αναφερθήκατε µιας και
δεν έχουν καµµία σχέση µε το Υπουργείο. 

Δεν θέλω, όµως, να φάω το χρόνο µου για ένα ζήτηµα για το
οποίο θα µπορούσε το κόµµα σας –µιας κι έχει ασχοληθεί, και
ασχολείται, πολλές φορές- να κάνει µία άλλη επίκαιρη ερώτηση,
µια επερώτηση. Διότι νοµίζω ότι το λίγο χρόνο που έχουµε στη
διαδικασία των επικαίρων ερωτήσεων πρέπει να τον αφιερώ-
σουµε ακριβώς στο θέµα που συνδέεται µε τη µεγάλη απεργία
που βρίσκεται σε εξέλιξη περίπου ογδόντα τρεις ηµέρες και για
το οποίο, όπως σωστά επισηµάνατε, είναι η τρίτη φορά που κά-
νετε επίκαιρη ερώτηση. Μαζί είχαµε κουβεντιάσει στις 28 του Νο-
έµβρη. Την προηγούµενη Παρασκευή ο συνάδελφός σας κ.
Νάνος µου έκανε ερώτηση για τη Χαλυβουργία στο Βόλο, για τις
συνθήκες εργασίας. Κι ερχόµαστε εδώ να ξανακουβεντιάσουµε.

Πρέπει να σας διαβεβαιώσω, κύριε Πρωτούλη, και τους ακρο-
ατές και το κόµµα σας, ότι από την πλευρά του Υπουργείου Ερ-
γασίας έχουµε κάνει τα πάντα προκειµένου να µην κλείσει µία
βιοµηχανία, που είναι στο κέντρο µιας βιοµηχανικής περιοχής,
που απασχολεί πάνω από τριακόσιους πενήντα εργαζόµενους
και που προσφέρει στην εθνική οικονοµία.

Είπα την Παρασκευή, απαντώντας στο συνάδελφό σας κ. Νάνο
για τις συνθήκες εργασίας στο Βόλο, µιας και συνέδεσε τα δύο
ζητήµατα -και αντικειµενικά συνδέονται τα δύο ζητήµατα, γιατί
είναι ο ίδιος εργοδότης κι έχει τη δυνατότητα να κάνει επιχειρη-
σιακούς σχεδιασµούς, που, δυστυχώς, ούτε εγώ ούτε εσείς
έχουµε τη δυνατότητα αυτή- ότι αυτή η ένταση µεταφέρεται στο
εργοστάσιο του Βόλου και πως ενδεχοµένως δηµιουργεί προ-
βλήµατα. 

Είπα, επίσης, ότι κατά την άποψή µου –και θέλω να το επανα-
λάβω και σήµερα και θα σας καταθέσω και ντοκουµέντα- αυτό
το ζήτηµα θα έπρεπε να έχει κλείσει. Διότι µετά από αλλεπάλλη-
λες διαµεσολαβήσεις του Υπουργείου µας, στη συνάντηση που
έγινε στις 21 Δεκεµβρίου -και είναι καταγεγραµµένα στα Πρα-
κτικά, θα τα καταθέσω για να τα πάρετε κι εσείς- οι διαφορές,
µετά την υποχώρηση που είχε κάνει το σωµατείο, υποχώρηση
όχι στο επίπεδο των θέσεων και των αρχών αλλά σε µία συζή-
τηση για να βρούµε λύση που θα κάλυπτε και το επιχείρηµα της
βιοµηχανίας ότι είχε υψηλό κόστος αυτή την περίοδο που δεν
έχει δουλειές –επειδή πράγµατι έχει πέσει ο κατασκευαστικός
κλάδος και το προϊόν που παράγει, τα µπετοσίδερα κ.λπ., δεν
έχει αυτήν τη στιγµή όση ζήτηση είχε, ώστε να καλύψουν και τις
δύο βιοµηχανίες- είχαν εξοµαλυνθεί. 

Το σωµατείο προσφέρθηκε να δώσει τη δουλειά του το Γενάρη
µήνα, δηλαδή να µη δουλέψουν καθόλου και να βρουν τους συ-
ναδέλφους οι οποίοι θα πήγαιναν µε οικειοθελή αποχώρηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Εµείς προσφερθήκαµε να υλοποιήσουµε το νόµο που δίνει τη
δυνατότητα να καλύψουµε όσους θα φύγουν µε συνταξιοδότηση
από τα πενήντα πέντε µέχρι τα εξήντα πέντε και φέραµε τον
ΟΑΕΔ για να υποστηρίξουµε την επιχείρηση µε διάφορα προ-
γράµµατα. Δυστυχώς στο παραπέντε η συµφωνία χάλασε και

εκτίµησα τότε, απευθυνόµενος στην πλευρά της εργοδοσίας, ότι
ήταν η πιο κρίσιµη στιγµή και µετά θα έρθουν τα δύσκολα. 

Δυστυχώς στις 3 του Γενάρη που κάλεσα τριµερή πάλι µε πρω-
τοβουλία µου, ήρθε η εργοδοσία και είπε «ξέρετε, τώρα άλλαξαν
τα επιχειρησιακά µου σχέδια και δεν δεσµεύοµαι για τις αρχικές
µου προτάσεις». Και έχουµε φτάσει, κύριε συνάδελφε, σε πλήρες
αδιέξοδο. 

Είµαστε και εµείς µε τον Υπουργό σε µια φάση που προβλη-
µατιζόµαστε ποια µπορεί να είναι µια επόµενη πρωτοβουλία µας,
γιατί δεν έχουµε πάρα πολλά επιχειρήµατα. Σκεφτόµαστε ότι
πρέπει να καλέσουµε τον κ. Μάνεση να αναλάβει τις ευθύνες του
και να παρουσιάσει το σχέδιο αναδιάρθρωσης που λέει ότι έχει,
προκειµένου να ξέρουν και οι εργαζόµενοι, αλλά και εµείς, η πο-
λιτεία, πού θέλει να καταλήξει αυτή η επιχείρηση. Αν αποφάσισε
να το κλείσει, θα πρέπει να το πει. Δεν µπορεί, δηλαδή, µε το
µαρτύριο της σταγόνας να κάνει απολύσεις µε το 5% κάθε µήνα.
Θα πρέπει να γνωρίζουµε, για να πάρουµε όλοι τα µέτρα µας. 

Αυτά σας λέω προς το παρόν και επιφυλάσσοµαι στη δευτε-
ρολογία µου –κυρία Πρόεδρε, συγγνώµη για το χρόνο, αλλά το
θέµα είναι πάρα πολύ σοβαρό- να σας πω και γι’ αυτά που µου
είπατε από τα χαρτιά που διαβάσατε. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συµφωνούµε ότι είναι

πολύ σοβαρό το θέµα, αλλά όχι στις απαντήσεις σας. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης): Κυρία Πρόεδρε, λέτε ότι δεν είναι σοβαρά
αυτά που είπα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Είπα ότι δεν συµφω-
νούµε µε τις απαντήσεις σας. 

Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Πρωτούλης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, σε ένα πράγµα

έχετε δίκιο. Έχετε δίκιο ότι στην τελευταία τριµερή συνάντηση
στο Υπουργείο, η οποία κράτησε, αν δεν κάνω λάθος –γιατί και
εµείς ήµασταν απ’ έξω στη διαδήλωση των εργαζοµένων- τέσσε-
ρις ώρες, οι εργαζόµενοι, το σωµατείο κατέθεσαν προτάσεις που
ακυρώνουν όλη την επιχειρηµατολογία της εργοδοσίας. 

Το σωµατείο έµεινε αδιαπραγµάτευτο σε ένα πράγµα, στην κα-
τάργηση της συλλογικής τους σύµβασης και στο ζήτηµα της
επαναπρόσληψης των απολυµένων χαλυβουργών. Σ’ αυτό έµεινε
το σωµατείο. 

Έχω διαβάσει και τη δική σας δήλωση στην οποία λέγατε λίγο-
πολύ ότι οι προτάσεις του σωµατείου ήταν ικανές για να υποχω-
ρήσει η εργοδοσία. Πώς να υποχωρήσει, όµως, η εργοδοσία,
όταν η ίδια η Κυβέρνηση -το ΠΑΣΟΚ, η Νέα Δηµοκρατία και το
ΛΑΟΣ που συγκυβερνούν- κλείνει το µάτι στο βιοµήχανο και σε
κάθε βιοµήχανο και επί της ουσίας του λένε «περίµενε λίγο
ακόµα και αν ο διάλογος-απάτη δεν βγάλει αποτέλεσµα, θα φέ-
ρουµε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για το αίτηµά σου, να
µπουν οι χαλυβουργοί µε 600 ευρώ µέσα στο χυτήριο». Γιατί να
κάνει πίσω; Γιατί να κάνει πίσω, αφού έχετε δεσµευθεί ότι η Κυ-
βέρνηση θα φέρει µια τέτοια κατάπτυστη πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου που θα καταργεί τις κλαδικές συλλογικές συµβάσεις
εργασίας και θα αφήνει απεριόριστο το πεδίο της εκµετάλλευ-
σης για τους εργαζόµενους σε όλες τις βιοµηχανικές µονάδες; 

Όσον αφορά το αν έχουν δώσει οι εργαζόµενοι, θα σας έλεγα
ότι βεβαίως και έχουν δώσει και υπάρχει και συγκεκριµένο απτό
παράδειγµα το ποιος έχει κάνει και πλάτες στους βιοµήχανους
όλα τα προηγούµενα χρόνια, που έχουν µετατρέψει τους χώρους
δουλειάς στην κυριολεξία σε κρεµατόρια. 

Προχθές, βγήκε η απόφαση του Τµήµατος Εργατικών Διαφο-
ρών του Πρωτοδικείου Αθηνών σε σχέση µε το περσινό εργατικό
ατύχηµα, το οποίο είχε ως αποτέλεσµα να πεθάνει ακαριαία ένας
εργάτης και να υπάρχει και ένας πολύ σοβαρός τραυµατισµός
ενός δεύτερου εργάτη που επέζησε. 

Η απόφαση του δικαστηρίου είναι χαρακτηριστική. Καταδικά-
ζει την εταιρεία, καταδικάζει τα διευθυντικά στελέχη και λέει συγ-
κεκριµένα ότι όσον αφορά τις συνθήκες δουλειάς –και είναι
χαρακτηριστικό να τις διαβάσετε- οι χαλυβουργοί δουλεύουν
κάτω από συνθήκες που περνούν από πάνω τους οι κάδοι µε λιω-
µένο σίδερο και µε θερµοκρασία 1600 βαθµών Κελσίου.

Εδώ αναφέρει χαρακτηριστικά: «Δεν υπάρχει κανένα µέτρο
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υγιεινής και ασφάλειας, δεν υπάρχει καµµία συντήρηση συρµα-
τόσχοινου ή γερανογέφυρας, δεν υπάρχουν έξοδοι διαφυγής,
δεν υπάρχει φωτισµός, δεν δίνονται στους εργαζόµενους ούτε
πυρίµαχες στολές. Δουλεύουν σ’ ένα κάτεργο».

Ποιος έκανε «τα στραβά µάτια» και «τις πλάτες» στο να παρα-
βιάζουν τα πάντα ο συγκεκριµένος βιοµήχανος αλλά και όλοι οι
βιοµήχανοι για την αύξηση των κερδών τους, των τεράστιων κερ-
δών τους όλα τα προηγούµενα χρόνια; Οι κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας και η σηµερινή. 

Εποµένως αυτό είναι το αποτέλεσµα της ανταγωνιστικότητας.
Στο «βωµό» της ανταγωνιστικότητας γίνονταν αυτές οι παραβιά-
σεις και τα «στραβά µάτια» και στο «βωµό» της ανταγωνιστικό-
τητας αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση µαζί µε τους βιοµήχανους
θέλουν να βάλουν τους εργάτες µέσα στο χαλυβουργείο για 500
ευρώ. Εµείς θεωρούµε ως παράδειγµα και είναι παράδειγµα ο
αγώνας των χαλυβουργών για όλη την εργατική τάξη που πρέπει
να τον ακολουθήσει. 

Σας δηλώνουµε ότι οι Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας για να δυ-
ναµώσει και να φουντώσει αυτός ο αγώνας, για να µην περάσουν
αυτά τα µέτρα που επί της ουσίας αφαιρούν όχι µόνο για τους
χαλυβουργούς αλλά συνολικά για την εργατική τάξη και την τε-
λευταία γραµµή άµυνας και δικαιωµάτων που είχε κατακτηθεί µε-
ταπολιτευτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, πριν σας δώσω το λόγο, θα επαναλάβω κάτι

γιατί µάλλον µε παρεξηγήσατε. Εγώ είπα ότι συµφωνούµε πως
το θέµα είναι σοβαρό, αλλά δεν συµφωνούµε µε τις απαντήσεις
σας.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης): Κυρία Πρόεδρε, νοµίζω ότι χρειαζόταν να
γίνει αυτή η διευκρίνιση γιατί δεν είναι υποχρεωµένος κανείς να
συµφωνεί µε τις απαντήσεις, αλλά σχόλια σαν αυτό που φάνηκε
ότι κάνατε νοµίζω ότι δεν επιτρέπεται να γίνονται σ’ αυτήν την
Αίθουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Υπάρχει το δικαίωµα
να λέει και ο Προεδρεύων…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Του Προεδρεύοντα εννοώ. Ο Προεδρεύων,
όχι ο συνάδελφος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Δεν νοµίζω να ειπώ-
θηκε κάτι το υπερβολικό.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Κυρία Πρόεδρε, ξέρετε πόσο σας σέβοµαι,
πόσο σας τιµώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Γι’ αυτό το επανέλαβα,
γιατί µάλλον το παρεξηγήσατε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): …και πόσο εκτιµώ τον τρόπο µε τον οποίο
ασκείτε τα καθήκοντά σας. Αλίµονο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Επειδή δεν έχω πρό-
βληµα να κρύψω κάτι, γι’ αυτό το επανέλαβα.

Ορίστε λοιπόν, έχετε το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, προσέξτε µε: αυτό είναι
ένα θέµα µιας εκτίµησης. Η εργοδοσία, καλώς ή κακώς, έχει στα
χέρια της αυτήν τη στιγµή πάρα πολλά «όπλα» από το να περι-
µένει είτε το αποτέλεσµα του κοινωνικού διαλόγου είτε αυτό που
υπονοήσατε µε το χαρτί που καταθέσατε ως πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου, γιατί προφανώς πρόκειται περί µίας πρότασης
αυτών οι οποίοι, αντί να έλθουν να κουβεντιάσουν µε την Κυβέρ-
νηση ή να πάνε στο τραπέζι του διαλόγου, λειτουργούν, όπως ει-
πώθηκε, ως «κουκουλοφόροι» δίνοντας διάφορα χαρτιά στους
δανειστές µας για τις επιθυµίες τους σε σχέση µε τη ρύθµιση
των εργασιακών σχέσεων. Αυτό δεν έχει καµµία σχέση µ’ αυτό
που είναι στις προθέσεις της Κυβέρνησης και µπορώ να σας δια-
βεβαιώσω ότι δεν συζητείται στο επίπεδο του κοινωνικού διαλό-
γου. 

Τώρα, γιατί δεν συνδέεται το ένα µε το άλλο, όπως επιχειρή-
σατε να τα συνδέσετε; Διότι αυτήν τη στιγµή η εργοδοσία έχει

τη δυνατότητα να κάνει πράξη τη λεγόµενη διαλείπουσα εργα-
σία, δηλαδή να πει «µε βάση το νόµο τάδε, αντί πέντε µέρες
ελάτε να δουλέψετε τέσσερις». Δεν χρειάζεται να περιµένει τί-
ποτα. Ο εργοδότης έκανε µία πρόταση να µειώσουν το ωράριο
για τρεις µήνες κι εκεί συνάντησε την καθολική αντίδραση για
τους γνωστούς λόγους.

Από κει και πέρα, στις επανειληµµένες συναντήσεις ως προ-
απαιτούµενο από την πλευρά µας τέθηκε η άρση των απολύ-
σεων. Φτάσαµε κάποια στιγµή το Δεκέµβριο η επιχείρηση να
παίρνει πίσω τις απολύσεις, χωρίς να δεσµεύεται για το ότι θα
τις πάρει άµεσα όλες. Έβαλε ένα χρονοδιάγραµµα µέχρι το Μάρ-
τιο. Έγινε αυτή η προσπάθεια από το σωµατείο να διευκολύνει
την επιχείρηση προσφέροντας το Γενάρη µήνα χωρίς να δου-
λεύει το εργοστάσιο, όµως εκτιµώ –κι αυτό είναι µία προσωπική
εκτίµηση- ότι, επειδή ο εργοδότης αυτή τη στιγµή έχει ένα εργο-
στάσιο που δουλεύει, που τού βγάζει την παραγωγή, εκτίµησε
ότι δεν ήθελε να µπει σ’ αυτήν τη διαδικασία. Κατά τη γνώµη µου
εκεί έκανε ένα σηµαντικό λάθος που θα δυσκολέψει το άνοιγµα
της επιχείρησης. Βεβαίως το µεγαλύτερο πρόβληµα το έχουν οι
εργαζόµενοι που είναι σε απεργία, που είναι απλήρωτοι. Οι ερ-
γοδότες έχουν κι άλλες δυνατότητες, παίρνουν τα λεφτά τους,
τα επενδύουν αλλού, κάνουν άλλα πράγµατα.

Εγώ θέλω να κλείσω µε τούτο, ότι ένα τελευταίο όπλο που
έχουµε στα χέρια µας, να τον καλέσουµε να παρουσιάσει αυτό
που λέει ότι έχει ως επιχειρησιακό σχέδιο, θα το ασκήσουµε.
Πέραν τούτου δεν έχουµε άλλες δυνατότητες. 

Και εν πάση περιπτώσει συµµερίζοµαι –το έχω δηλώσει δηµό-
σια, το δηλώνω κι εδώ- τον αγώνα και τις αγωνίες των χαλυβουρ-
γών. Δυστυχώς, είµαστε σε µία τέτοια κατάσταση που δεν
έχουµε άλλα µέτρα. Προσφερθήκαµε, κύριε συνάδελφε, να του
δώσουµε µία σειρά από τα προγράµµατα του ΟΑΕΔ. Κατηγορη-
θήκαµε ότι υποκύπτουµε σε πιέσεις αλλά αυτό το κάνουµε µόνο
και µόνο για να ανοίξει η επιχείρηση και να δουλέψουν οι εργα-
ζόµενοι και για κανέναν άλλο λόγο. 

Θα περιµένετε λοιπόν και την επόµενη πρωτοβουλία µας.
Είχαν πάει οι εργαζόµενοι µε τις γυναίκες τους είδαν τον κύριο
Υπουργό την προηγούµενη εβδοµάδα. Δεσµεύτηκε να κάνουµε
αυτό και θα περιµένουµε τις επόµενες ηµέρες.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Επόµενη είναι η τέταρτη µε αριθµό 397/17-1-2012  επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κ. Βαΐτση Απο-
στολάτου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού σχετικά
µε την περιφρούρηση και την ανάδειξη του Βυζαντινού Πολιτι-
σµού.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Αποστολάτου θα απαντήσει ο
Υπουργός κ. Παύλος Γερουλάνος, αφού πρώτα µας την παρου-
σιάσει ο κ. Αποστολάτος. 

Έχετε το λόγο, κύριε Αντιπρόεδρε. 
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ πολύ κυρία Πρόεδρε, κυρία συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι ξέρετε, καλύτερα κι από µένα

πλέον, ότι το Βυζάντιο τουλάχιστον υπήρξε η ελληνόφωνη
Αυτοκρατορία του τόπου της ευρύτερης περιοχής αυτής.
Ελληνόφωνη και στα γραπτά κείµενα από την πρώτη στιγµή της
ύπαρξης της ανατολικής Ρώµης, επίσηµα από τον 7ο αιώνα µ.Χ..  

Οι τρεις δοµικοί συντελεστές της σύνθεσής του ήταν η
ρωµαϊκή νοµική µεν παράδοση, η χριστιανική πίστη, αλλά πάνω
απ’ όλα η grecita, η ελληνοσύνη του Καβάφη, ήταν η ελληνική
γλώσσα. Η γλώσσα που αποτελεί στην πραγµατικότητα τη
σύµπτυξη όλου του πολιτισµού και όλης της παράδοσης ενός
τόπου. Σε αυτήν τη λογική λοιπόν το Βυζάντιο µας έδωσε τα δύο
βασικά χαρακτηριστικά αυτής της ελληνοσύνης, τη γλώσσα και
την ορθοδοξία. Και είναι αυτό τελικά που έσωσε τον ελληνικό
πολιτισµό µέχρι και σήµερα. 

Αυτή η αυτοκρατορία παρήγαγε τεράστια, µεγάλα µνηµεία
πολιτισµού, τέχνης, αυτό το αριστούργηµα, µεγαλούργηµα
αρχιτεκτονικής της Αγίας του Θεού Σοφίας στην Κωνσταντι-
νούπολη που θαυµάζεται µέχρι και σήµερα ανά την υφήλιο.
Μέχρι όµως και τη Ραβέννα είναι γνωστή η βυζαντινή τέχνη για
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τα ψηφιδωτά της, που είναι ακριβώς σαν κι αυτά που έχουµε στη
Μονή του Δαφνιού εδώ δίπλα. Έχουµε το Μυστρά µε τις αγιο-
γραφίες, τις τοιχογραφίες του, το Άγιον Όρος, τη Μονή
Βλαττάδων, τα Μετέωρα, τη Μονή Καισαριανής. Η θεολογία, η
φιλοσοφία, το δίκαιο, η ποίηση, η υµνογραφία, η αγιογραφία
γνώρισαν καταπληκτική άνθηση την εποχή αυτή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Αναπτύχθηκε η υψηλή κοινωνική πρόνοια και κυρίως -θα
τονίσω- η φιλανθρωπία, φιλαλληλία µε νοσοκοµεία, για πρώτη
φορά συστηµατικά άσυλα και σε οργανωµένη µορφή. 

Γίνεται λοιπόν αντιληπτό ότι πρόκειται για µία εξαιρετική
περίοδο, που όχι απλώς άφησε το στίγµα ενός ελληνικού
πολιτισµού, αλλά επηρέασε θετικά όλους τους µεταγενέστερους
πολιτισµούς, όλες τις µετέπειτα µορφές κοινωνικής οργάνωσης,
ίδια αυτού του µορφώµατος που σήµερα αποκαλούµε Ευρώπη
και συγκεκριµένα ευρωπαϊκό πολιτισµό. 

Ως εκ τούτου κάθε τι βυζαντινό έχει αποτελέσει στο παρελθόν
και συνεχίζει να αποτελεί σήµερα το ντεζιντεράτο, το µήλον της
έριδος και ένα µεγάλο τόξο διεκδικητών, ξεκινώντας από τους
χριστιανούς των Βαλκανίων. Μερίδιο θέλουν να έχουν και οι
Βούλγαροι και οι Σέρβοι και οι Ρώσοι και οι Αλβανοί και οι
Ρουµάνοι και φτάνοντας στους ανατολικούς γείτονες και στη
σταθερή προσπάθειά τους να αποδείξουν ότι έχουν ρίζες στη
συνέχεια της Οθωµανικής Αυτοκρατορίας τους από τη
Βυζαντινή, ώστε να πιστοποιηθεί ο πολιτισµός τους από τη
Μογγολία. Οµοίως πράττουν και οι φίλοι δυτικοί µας γείτονες, οι
Ιταλοί, οι Λατίνοι. Την ίδια στιγµή εντονότατο είναι το ενδιαφέρον
που εκφράζουν σήµερα τα µεγαλύτερα µουσεία του κόσµου, της
Νέας Υόρκης, του Λονδίνου, των Παρισίων για τη βυζαντινή
τέχνη. 

Δεδοµένων τούτων των διεκδικήσεων, αλλά και της αδιαµφι-
σβήτητης ελληνικότητας του βυζαντινού πολιτισµού που τουλά-
χιστον η κ. Γλύκατζη-Αρβελέρ σαν αρχιστράτηγος -και ό,τι άλλο
να πούµε γι’ αυτήν σπουδαίο- έχει πιστοποιήσει, καθώς και της
µέγιστης συµβολής στη διαµόρφωση της σηµερινής ταυτότητας
του βυζαντινού πολιτισµού στον ελληνικό κόσµο και την ελληνική
παράδοση και τον πολιτισµό µας ερωτάστε:

Πρώτον, ποιες είναι οι ενέργειες εκ µέρους σας για την περι-
φρούρηση του βυζαντινού πολιτισµού και την ανάδειξη της ελ-
ληνικότητάς του σήµερα;

Δεύτερον, ποια τα µέτρα προβολής αυτού του πολιτισµού µας
σε επίπεδο προστασίας και φύλαξης των αρχαιοτήτων, αλλά και
προώθησης της σχετικής επιστηµονικής έρευνας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Παύλος

Γερουλάνος.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Αντιπρόεδρε, θα ήθελα να ξεκινήσω υπογραµµίζοντας

ορισµένα από τα πράγµατα που είπατε, διότι αν υπάρχει πλούτος
στον ελληνικό πολιτισµό, αυτό έγκειται στο ότι υπάρχει µία συ-
νέχεια από την αρχαιότητα στο Βυζάντιο µέχρι σήµερα. Αυτό
είναι ίσως το πιο σηµαντικό στοιχείο το οποίο δίνει στην Ελλάδα
αυτό το οποίο έχει να προσφέρει στον κόσµο. Δεν υπάρχει καµ-
µία αµφιβολία ότι ο ρόλος του Βυζαντίου εδώ είναι ο συνδετικός
κρίκος, ο οποίος ενώνει τους αρχαίους µε το σήµερα. 

Είναι προφανές ότι τα συνεκτικά στοιχεία του Βυζαντίου, η
γλώσσα και η ορθόδοξη θρησκεία, είναι αυτά τα οποία κάνουν
το Βυζάντιο να είναι αναπόσπαστο κοµµάτι της δικής µας ιστο-
ρίας και του δικού µας πολιτισµού και ως τέτοια πρέπει να τα
βλέπουµε.

Εκτός όµως απ’ αυτά, το Βυζάντιο έχει και πάρα πολλά άλλα
στοιχεία. Είπατε για την κ. Αρβελέρ και συµφωνώ απολύτως για
το ρόλο που έχει παίξει για να διατηρηθούν αυτά τα πράγµατα
στη γνώση που υπάρχει στη χώρα µας, αλλά και άλλοι, όπως
είναι η κ. Χέρινγκ και άλλοι µελετητές του Βυζαντίου, που γνωρί-
ζουν πάρα πολύ καλά τη σχέση του Βυζαντίου µε την Ελλάδα, οι
οποίοι υπογραµµίζουν τη σηµασία που έχει η Βυζαντινή Αυτο-

κρατορία για το ιστορικό της βάθος, για τη συµβολή της στις τέ-
χνες και στις επιστήµες, καθώς και το νοµικό της σύστηµα και τη
σηµασία και την επένδυση που είχε στη διαφορετικότητα. 

Όλα αυτά τα στοιχεία µαζί ουσιαστικά είναι αυτά που δίνουν
το χαρακτήρα του Βυζαντίου κι αυτά τα οποία συνδέουν την αρ-
χαιότητα µαζί µας. Χωρίς το Βυζάντιο µέσα σ’ αυτό το πλαίσιο,
εµείς δεν είµαστε τίποτα άλλο από συγκάτοικοι µε τους αρχαίους
στην ίδια χερσόνησο. Μαζί µε το Βυζάντιο, όµως, είµαστε οι φυ-
σικοί τους απόγονοι. Αυτό είναι που θέλουµε να γίνει απολύτως
σαφές, διότι για πάρα πολλούς λόγους, ενώ όλοι γνωρίζουµε τη
σηµασία που έχει το Βυζάντιο στον πολιτισµό µας, έχει πάρει
πολύ µικρότερο ρόλο σε ό,τι αφορά την εθνική µας αφήγηση,
στο κατά πόσο δηλαδή εµείς σαν Έλληνες κρατούµε το Βυζάντιο
στο ύψος το οποίο θα έπρεπε να είναι.

Εν µέρει, µπορεί να το καταλάβει κανείς αυτό, µπορεί να κα-
ταλάβει κανείς τη φοβικότητα µε την οποία αντιµετωπίζουµε κατά
καιρούς το Βυζάντιο, είτε λόγω της Άλωσης είτε λόγω της θρη-
σκευτικής µας σχέσης µε τον πολιτισµό τον οποίο δηµιούργησε
το Βυζάντιο είτε ακόµα και µε τον απαξιωτικό τρόπο µε τον οποίο
το κοίταζε η Δύση, όταν οι δυτικοί βοηθούσαν στο να δηµιουρ-
γηθεί το νέο ελληνικό κράτος. Όλα αυτά µαζί έχουν δηµιουργή-
σει µία, αν θέλετε, απόσταση µεταξύ της σηµερινής Ελλάδας και
της βυζαντινής µας κληρονοµιάς. Αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει
οπωσδήποτε να αλλάξουµε, δυναµώνοντας το ρόλο του Βυζαν-
τίου µέσα στην εθνική µας αφήγηση.

Ο πρώτος και ο καλύτερος τρόπος να διασφαλίσουµε την ελ-
ληνικότητα του Βυζαντίου και να την προστατεύσουµε από οποι-
ουσδήποτε διεκδικητές είναι ακριβώς να την αγκαλιάσουµε
εµείς. Όπως είπατε κι εσείς, ένα τόξο που ουσιαστικά ξεκινάει
από τη Ρωσία µέχρι τα Βαλκάνια και µέχρι τον αραβικό κόσµο
και τη Δύση, αυτήν τη στιγµή βλέπουν το κενό που υπάρχει και
προσπαθούν να εντάξουν στοιχεία του Βυζαντίου στο δικό τους
τον πολιτισµό. Μάλιστα, θα φέρω σαν παράδειγµα µία τουριστική
έκθεση στην οποία πήγα, που εντυπωσιάστηκα από το µέγεθος
ενός παντοκράτορα ο οποίος ήταν στη µέση, απλά δεν ήταν ένας
παντοκράτορας, ήταν ο Παντοκράτορας της Αγίας Σοφίας, ο
οποίος κοσµούσε το περίπτερο της Τουρκίας. Οι άνθρωποι δεν
έχουν κανένα πρόβληµα µε αυτά τα οποία βλέπουν ως µέρος του
τι προσφέρουν ως τουριστικό προϊόν και τα υιοθετούν. Εµείς εί-
µαστε αυτοί οι οποίοι έχουµε δρόµο να κάνουµε για να συµπλη-
ρώσουµε το κενό το οποίο υπάρχει. Όπως είπατε, δεν είναι µόνο
η Τουρκία. Είναι όλοι οι άλλοι λαοί που σήµερα βλέπουν την αξία
του να εντάξει κανείς αυτό τον πλούτο που είναι το Βυζάντιο
µέσα στο δικό τους κόσµο.

Είναι, λοιπόν, ώρα να αφήσουµε πίσω τα δυτικοευρωπαϊκά µας
κόµπλεξ, να βάλουµε το Βυζάντιο πίσω στην αφήγηση εκεί που
του αξίζει και να µπορέσουµε µέσα από τα σχολεία µας, αλλά και
µε το ρόλο της εκκλησίας εκεί που µπορεί να παίξει ένα ρόλο,
αλλά και µέσα από τη δουλειά που κάνουµε στο Υπουργείο Πο-
λιτισµού να είναι το Βυζάντιο στην πρώτη γραµµή της µάχης του
ελληνικού πολιτισµού.

Αυτό προσπαθούµε να κάνουµε εµείς. Επιφυλάσσοµαι να πω
στη δευτερολογία µου κάποια πιο συγκεκριµένα πράγµατα για
το τι ακριβώς κάνουµε αυτόν τον καιρό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο ερωτών
Βουλευτής, κ. Αποστολάτος.

Βαΐτσης Αποστολάτος (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σας
ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, µέχρι κεραίας θα υιοθετήσω αυτά που λέτε
πρώτα απ’ όλα γιατί είναι πανανθρώπινα µε την έννοια ότι είναι
πανελληνικά. Θέλω να πω ότι θα είδατε και εσείς σήµερα πως
µετά από πολλά χρόνια ακούγοντας τη φωνή του Οδυσσέα
Ελύτη σε ένα ανέκδοτο κείµενο του µας θύµισε ότι µιλάµε την
ίδια γλώσσα δυόµισι µε τρεις χιλιάδες χρόνια. Λέει κατά λέξη τον
«ουρανό» - «ουρανό» σαν τον Όµηρο και τον Πλάτωνα και τη «θά-
λασσα» - «θάλασσα», όπως και όλες τις άλλες ελληνικές λέξεις.
Το λέω αυτό για να τονίσω την ελληνικότητα του Βυζαντίου και
για να δανειστώ από τα λεγόµενά σας τις παρατηρήσεις σας για
αυτό το µέγα τόξο που ξεκινάει από τη Μεγάλη Ρωσία και των
άλλων Ρωσιών και καταλήγει πέραν του βαλκανικού τόξου µέχρι
τη Βόρεια Αφρική. 
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Είναι αλήθεια και όλοι ξέρουµε ότι µέσα στα σπίτια µας, στους
συγγενείς µας θα βρούµε και αυτούς που παρενοχλούν ή κακο-
ποιούν. Είναι, επίσης, γεγονός και είναι αλήθεια ότι εµείς για την
ευρωπαϊκή ιστορία ως Έλληνες ήµασταν Ρωµιοί τα µέσα µεσαι-
ωνικά χρόνια ως Ρωµαίοι, τόσο όσο είναι τουρκικά γονίδια -θα
πω χαριτολογώντας, αλλά σε πολύ αυστηρό πολιτικό και πολιτι-
σµικό λόγο- άνθρωποι στη γείτονα και στις άλλες γείτονες
χώρες.

Πιστεύω βαθιά για αυτήν τη διαφορετικότητα που υποστήριξε
το Βυζάντιο και τον πολυπολιτισµικό χαρακτήρα και προπαντός
τον κοσµοπολίτικο που είχε, αυτόν που φθόνησαν οι Ευρωπαίοι
στις αυλές τους και γι’ αυτό διάλεξαν βυζαντινές πριγκιποπούλες
οι Καρλοµάγνοι για να συνεχίσουν τις δυναστείες τους ότι µέσα
σε όλα αυτά τα ανθρώπινα, αλλά πολύ σηµαντικά κρύβονται και
οι ιστορικές συκοφαντίες, οι οποίες µας έχουν φέρει στο σηµείο
αυτό.

Είναι, λοιπόν, όντως µείζον και εξαιρετικά σηµαντικό το ζήτηµα
του επαναπατρισµού κατά τη γνώµη µου βυζαντινών και µεταβυ-
ζαντινών εικόνων που επετεύχθη µε τη συνεργασία του Υπουρ-
γείου σας µε όλες τις αρµόδιες υπηρεσίες. Το λέω γιατί θα είναι
ευχής έργο αν αποδείξετε το ίδιο ενδιαφέρον για την ανάδειξη
των µνηµείων βυζαντινού πολιτισµού της χώρας µας για πολλά
από τα οποία έχω κατά καιρούς καταθέσει ερωτήσεις µε πιο πρό-
σφατη εκείνη για το Βυζαντινό Μουσείο Διδυµότειχου, το οποίο
ευρισκόµενο σε καίρια γεωγραφική θέση τριεθνή αν και είναι
έτοιµο εδώ και δύο χρόνια, δεν λειτουργεί ακόµη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα ακόµα ένα λεπτό, σας παρακαλώ.
Σε επίπεδο τουρισµού δε πιστεύω ότι µπορούν να γίνουν πράγ-

µατα για την προώθηση, για παράδειγµα, θεµατικών τουριστικών
προγραµµάτων µε θέµα το Βυζάντιο που θα συνδυάζουν τουρι-
στικές περιηγήσεις στα σηµαντικότερα βυζαντινά µνηµεία και
µουσεία όµως στην Ελλάδα µας, εκπαιδευτικά σεµινάρια για
αυτόν τον πολιτισµό και την εικονογραφία του Βυζαντίου, ειδικές
θεµατικές βραδιές µουσικές, αλλά και γαστρονοµικές, ώστε οι
συµµετέχοντες να µυούνται στα µυστικά ενός τέτοιου µεγάλου
βυζαντινού και ελληνικού -θα επιµένω να λέω- πολιτισµού. 

Τέτοιου είδους πρωτοβουλίες είναι ιδιαίτερα απαραίτητες,
πόσω µάλλον δε σήµερα που διανύουµε µια περίοδο κατά την
οποία µε άλλοθι την αληθινή κρίση και την όποια οικονοµικοκοι-
νωνική αδυναµία της χώρας µας ο οποιοσδήποτε εχθρός, φίλος,
γείτονας ή µη προσπαθεί να οικειοποιηθεί ότι ελληνικό σφετερι-
ζόµενος ιστορικά αποδεδειγµένα ελληνικά κεκτηµένα. 

Σε απλά λόγια αυτό το ευρύ τόξο «διεκδικητών» που αναφέ-
ρατε, για το οποίο έκανα λόγο στην πρωτολογία µου λίγο πριν,
αφορά σε διεκδικήσεις µε τη µορφή µεθοδεύσεων, καταστρατη-
γήσεων, διαστρεβλώσεων σκοπιµοτήτων, παραποίησης, αλλο-
τρίωσης ιστορικών δεδοµένων συκοφαντιών που η αλήθεια και
η αντικειµενικότητα τους δεν αµφισβητήθηκε µέχρι σήµερα ποτέ
και πουθενά.

Θα πω και το πιο πρόσφατο παράδειγµα, λόγω της δύναµης
της εικόνας και του σινεµά, αυτό της τελευταίας παραγωγής στη
γείτονα, της ταινίας µε θέµα την Άλωση της Κωνσταντινούπολης
που έχει δικιές του αναγνώσεις και προεκτάσεις στο έργο και βε-
βαίως, τις ανάλογες συνέπειες σε επίπεδο φρονήµατος και από
τις δυο πάντες. 

Σε µια τέτοια συστηµατική τακτική –και µε αυτό κλείνω- πι-
στεύω πως η Ελλάδα και όλοι οι εκπρόσωποί της οφείλουµε να
δίνουµε ένα παρών –µακάρι- ηχηρό σε όλα τα επίπεδα, υπερα-
σπιζόµενοι πάντοτε αυτά που µας ανήκουν, που µε κόπο αποκτή-
σαµε, γιατί στην πραγµατικότητα αποτελούν τη βάση της
σηµερινής µας υπόστασης και της παρουσίας µας στον κόσµο
αυτό. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Αντιπρόεδρε, δυστυχώς τίποτα δεν είναι κεκτηµένο στην

ιστορία. Θα θέλαµε πάρα πολύ να είναι έτσι τα πράγµατα, αλλά

δεν είναι έτσι. Κάθε τι που υπάρχει, κάθε τι το οποίο συζητείται
αυτήν τη στιγµή από τους χώρους εκπαίδευσης µέχρι τους χώ-
ρους πολιτικής είναι κάτι στο οποίο η Ελλάδα πρέπει να είναι
πάντα παρούσα και να παλεύει γι’ αυτό το οποίο ονοµάζαµε
µέχρι τώρα «κεκτηµένο». Τα πάντα αναθεωρούνται και είναι εύ-
κολο να αναθεωρηθούν. Αυτό που πρέπει να κάνεις είναι να είσαι
πάντα στην πρώτη γραµµή της όποιας προσπάθειας γίνεται και
να εδραιώνεις συνέχεια και πάλι µε σύγχρονους τρόπους τη
σχέση σου µε την ιστορική σου κληρονοµιά. Αυτό είναι κάτι το
οποίο προσπαθούµε να κάνουµε µέσα από διάφορα εργαλεία.

Το πρώτο και κυριότερο απ’ όλα αυτά και ειδικά σε ό,τι αφορά
το Βυζάντιο έχει να κάνει µε τον τρόπο που εµείς βλέπουµε τους
εαυτούς µας. Έχω ακούσει τόσα πολλά πράγµατα, τόσες πολλές
αµπελοφιλοσοφίες –θα έλεγα- περί ταυτότητας, που έχω κουρα-
στεί τόσο πολύ να λέω ένα πολύ απλό πράγµα: Ότι η  ταυτότητά
σου είναι αυτό που είσαι. Το θέµα είναι να το αναδείξεις. Όσο
δεν το αναδεικνύεις µειώνεις ένα κοµµάτι του εαυτού σου. Αυτό
είναι η ταυτότητά σου. Και για να το πετύχεις αυτό, το πρώτο
που πρέπει να κάνεις είναι να παραδεχθείς τη σχέση σου µε αυτό
που θες να αναδείξεις. Οτιδήποτε άλλο είναι ψεύτικο και δεν λει-
τουργεί. Άρα, πρώτα απ’ όλα πρέπει εσύ να υιοθετήσεις αυτό το
οποίο είσαι. Και στο θέµα του Βυζαντίου έχουµε πολύ δρόµο να
κάνουµε για να φτάσουµε εκεί. 

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Αν και γνωρίζω ότι απαγορεύεται να σας διακόψω, δεν βρίσκω
καµµία διαφορά σε αυτά που λέτε, στο «εσύ». Πιστεύω ακρά-
δαντα από τον Καζαντζάκη ότι ευθύνη µας είναι να σώσουµε την
ελληνικότητα, τον κόσµο, τον εαυτό µας, τον τόπο, τον πολιτι-
σµό. Δεν διαφωνώ καθόλου µε όσα λέτε. Για το «for granted» που
είπατε για τα κεκτηµένα, ιστορικά είναι. Αµφισβητούνται τα
πάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υπουργέ, δεχ-
θήκατε τη διακοπή…

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Συγχωρέστε µε, αλλά συµφωνώ απολύτως µε όσα λέει και δεν
µπορώ να τα εκλάβω ως αντίλογο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υπουργέ, συνε-
χίστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Θα σας παρακαλούσα να µην το εκλάβετε ως αντίλογο,
γιατί υπογραµµίζω αυτά τα οποία είπατε, απλώς δίνω τη διά-
σταση της δικής µας της συµβολής σε αυτά τα θέµατα πρώτα
απ’ όλα.

Το δεύτερο κεφάλαιο –αν θέλετε- που συµβάλλει σε αυτήν τη
δυνατότητα µας να διασφαλίσουµε ορισµένα πράγµατα µέσα
από την ιστορία µας, είναι αυτά που κάνουµε για να προστα-
τεύουµε την πολιτιστική µας κληρονοµιά. 

Στο ΕΣΠΑ, για παράδειγµα, έχουν ενταχθεί πάρα πολλά έργα,
εκ των οποίων γύρω στα εκατόν εξήντα αφορούν θέµατα του Βυ-
ζαντίου και πάνω από εκατόν τριάντα µε εκατόν πενήντα εκατοµ-
µύρια έχουν αφιερωθεί σε αυτόν τον σκοπό. 

Το δεύτερο κοµµάτι, είναι η αρχαιοκαπηλία που αναφέρατε κι
εσείς µέσα στην έννοια της προστασίας. Η αρχαιοκαπηλία έχει
πολλές ενδιαφέρουσες προεκτάσεις. Αυτό είναι ένα θέµα που
πραγµατικά για να το παλέψουµε χρειάζεται η συµβολή όλων. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να υπογραµµίσω τη συµβολή του
Περιφερειάρχη Ηπείρου, ο οποίος µε δική του δουλειά, έχει κα-
ταφέρει να µας οδηγήσει να βρούµε τις εικόνες. Από εκεί και
πέρα το Υπουργείο Πολιτισµού πήρε τη σκυτάλη και εξασφάλισε
τον επαναπατρισµό των εικόνων που είπατε. Αυτή ήταν µια τε-
ράστια επιτυχία. Αυτό το έργο πρέπει να συνεχιστεί σε όλα τα
επίπεδα. 

Το τρίτο κοµµάτι σε ό,τι αφορά την προστασία, που το θεωρώ
εξαιρετικά κοµβικό, είναι σε ό,τι αφορά τις διεθνείς συνεργασίες
και τις διεθνείς συµφωνίες. 

Όπως ξέρετε, υπογράψαµε µια καινούργια συµφωνία µε το
Μουσείο Γκετί, που ήταν ένα από τα τελευταία προπύργια –αν
θέλετε- που έµεναν στο απυρόβλητο ως τώρα σε ό,τι αφορά τη
Βυζαντινή αλλά και την αρχαία τέχνη. Δουλέψαµε πολύ συστη-
µατικά µε τους ανθρώπους του Γκετί και µετά από δέκα χρόνια
προσπάθειας, καταφέραµε όχι µόνο να συµφωνήσουµε µαζί τους
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για την επιστροφή της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς αλλά και
να πάρουµε πίσω δύο εξαιρετικά σηµαντικά κοµµάτια από τη δική
τους τη συλλογή. Αυτό το τρίπτυχο –αν θέλετε- δηµιουργεί τους
πυλώνες προστασίας για την πολιτιστική µας κληρονοµιά. 

Το τελευταίο, όµως, κοµµάτι και εδώ θα ήθελα να σταθώ ένα
λεπτό, κύριε  Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, αφορά την προβολή
της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς και ειδικά σε ό,τι αφορά το
εξωτερικό. Εδώ θα έλεγα ότι την πρωτοκαθεδρία στην προσπά-
θεια που γίνεται την έχει το Βυζαντινό Μουσείο της Αθήνας. Γνω-
ρίζετε τη συµβολή του κ. Κωστάνη, αλλά και από τότε υπάρχει
µία πολύ ουσιαστική συνέχεια. Το Βυζαντινό Μουσείο όχι µόνο
άνοιξε τις πόρτες του στη νέα έκθεση, αλλά τώρα ανοίγει και τον
περιβάλλοντα χώρο και γίνεται ένα µέρος ζωτικό για την πόλη
και για την ποιότητα ζωής των κατοίκων. Πιστεύω ότι το Βυζαν-
τινό Μουσείο και εδώ και στη Θεσσαλονίκη, έχουν τεράστιο ρόλο
να παίξουν.

Το δεύτερο αφορά τις διεθνείς εκθέσεις. Γνωρίζετε πολύ καλά
ότι αυτήν τη στιγµή το «Ωνάσειο» έχει µια έκθεση για το Βυζάντιο
στη Νέα Υόρκη. Εµείς σχεδιάζουµε τη µεγάλη έκθεση του Βυ-
ζαντίου, η οποία σε τέτοιο µέγεθος, έχει να γίνει πάνω από δέκα
χρόνια και δεν είναι τυχαίο ότι επιλέξαµε τις πόλεις, όπου είναι
πιο ισχυρή η πολιτική και τα media για να πάµε. Είναι εξαιρετικά
σηµαντικό και θα ήθελα εδώ να υπογραµµίσω την κριτική που
είχε γίνει για το κόστος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε  συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός  Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Όποιος θεωρεί ότι αυτό το κόστος δεν είναι ένα κόστος,
το οποίο πρέπει να δώσουµε αυτήν τη στιγµή, δεν έχει καταλάβει
τη σηµασία του Βυζαντίου και το ρόλο που παίζει.

Και τέλος, η ψηφιοποίηση της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς
είναι κοµβικής σηµασίας. Θα σας θυµίσω ότι τέσσερις τοιχογρα-
φίες που φέραµε πίσω από την Ιταλία, τις φέραµε, επειδή ο Αρ-
χιεπίσκοπος τα είχε φωτογραφήσει ως νέος µελετητής βυζα-
ντινής τέχνης και αν δεν είχαµε αυτές τις φωτογραφίες, δεν θα
µπορούσαµε να τα φέρουµε πίσω. Γι’ αυτό ψηφιοποιούµε τα
πάντα, φωτογραφίζουµε τα πάντα, ανεβάζουµε στο διαδίκτυο τα
πάντα, ώστε να  ξέρουµε τι ανήκει στην πολιτιστική µας κληρο-
νοµιά, τι είναι αυτό το οποίο διεκδικούµε από τους άλλους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 393/17-1-2012 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Μουλόπουλου προς τους
Υπουργούς Εσωτερικών και Οικονοµικών, σχετικά µε τη λήψη µέ-
τρων ανακούφισης των ευπαθών οµάδων από τις αυξήσεις της
έµµεσης φορολογίας και των τιµολογίων στους Οργανισµούς
Κοινής Ωφέλειας και στις Δηµοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης-
Αποχέτευσης.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μουλόπουλου, θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Πάρης Κουκουλόπουλος, αφού
πρώτα δώσουµε το λόγο στον κ. Μουλόπουλο για να την παρου-
σιάσει.

Ορίστε, κύριε  Μουλόπουλε, έχετε το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε  Υφυπουργέ, σχεδόν δύο χρόνια µετά την ψήφισή του ο

«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» αποκαλύπτει το πραγµατικό πρόσωπό του. Εκ-
χώρηση αρµοδιοτήτων χωρίς πόρους. Μόνος στόχος είναι να
απαλλάξει το κράτος από τις υποχρεώσεις του. Οι δήµοι είτε µε
άλλοθι τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», είτε λόγω πραγµατικής οικονοµικής
ασφυξίας, προχωρούν σε µεγάλες αυξήσεις στα τιµολόγια κοι-
νωνικών υπηρεσιών και κοινωνικών αγαθών, όπως είναι το νερό.
Τα επιπρόσθετα ειδικά τέλη και η αύξηση του ΦΠΑ στο 23%, έχει
φέρει σε απόγνωση τους δηµότες. Το νερό, όπως και το ρεύµα
έχουν µετατραπεί από δηµόσια αγαθά σε είδη πολυτελείας. Οι
πρώτοι που πλήττονται φυσικά είναι οι πιο αδύναµοι οικονοµικά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Ο ν.1069/80 δεν δίνει δυνατότητα στις ΔΕΥΑ και τα δηµοτικά
συµβούλια να απαλλάξουν σε πρώτη φάση, πέρα από τις πολύ-

τεκνες οικογένειες τους άνεργους και τους νεόπτωχους, οι
οποίοι αυξάνονται και πληθύνονται µε τις µνηµονιακές πολιτικές.
Στην Πάτρα, για παράδειγµα, το ζητεί η πλειοψηφία του δηµοτι-
κού συµβουλίου. Και σας ερωτώ: Θα δώσετε νοµοθετική δυνα-
τότητα στους δήµους που θέλουν να απαλλάσσουν περισ-
σότερες οικονοµικά ασθενείς οµάδες από την καταβολή αυτών
των τελών και τιµολογίων, όπως το ζητούν; 

Δεύτερον, τι προτίθεσθε να κάνετε για να υπάρξει εκ νέου σο-
βαρή και πλήρης απόδοση πόρων από την κεντρική διοίκηση
στην τοπική, ώστε να µπορέσουν να λειτουργήσουν, έστω και
στοιχειωδώς, οι δήµοι;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος):  Ευχαριστούµε πολύ

τον συνάδελφο κ. Βασίλειο Μουλόπουλο, Βουλευτή του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς.

Ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Πάρης Κουκουλόπουλος, έχει το
λόγο.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, απαντώντας στο πρώτο σκέλος της ερώτησης,
θέλω να σταθώ σε µία παρατήρηση που έκανε ο κύριος συνά-
δελφος. Νοµίζω ότι δεν πρέπει να συγχέουµε θεσµικές µεταρ-
ρυθµίσεις που έχουν άλλη αποστολή και άλλο περιεχόµενο, µε
θέµατα της συγκυρίας γενικά και δεν αναφέροµαι µόνο στην
κρίση. Και στέκοµαι σε αυτό το σηµείο, γιατί ξεκινήσατε, λέγον-
τας, ότι δύο χρόνια µετά την ψήφισή του ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» δεί-
χνει το πραγµατικό του πρόσωπο.

Εάν κάποιοι δήµοι, που δεν είναι έτσι, προχωρούν σε αυξήσεις
τιµολογίων, αυτό προφανώς έχει να κάνει µε την πραγµατική οι-
κονοµική τους κατάσταση και όχι µε την ίδια τη µεταρρύθµιση
του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». 

Ερχόµενος, όµως, στο θέµα απευθείας, για να µη συζητούµε
σε θεωρητική βάση αλλά σε πραγµατική, θέλω να σας πω το
εξής: Πρώτον, η εικόνα που υπάρχει από την τοπική αυτοδιοί-
κηση δεν είναι ακριβώς αυτή που περιγράφετε. Πρέπει να σας
πω ότι η πλειονότητα των δηµοτικών συµβουλίων, ακριβώς αντι-
λαµβανόµενη τις συνθήκες στις οποίες βρίσκεται η χώρα και η
καθεµία τοπική κοινωνία εποµένως, µε ιδιαίτερη φειδώ, προχω-
ράει σε αυξήσεις τιµολογίων διαφόρων υπηρεσιών. Μάλιστα,
πρέπει να προσθέσω και µε στοιχεία που έχουµε στο Υπουργείο
και τα φρεσκάρισα στη µνήµη µου µε αφορµή την ερώτησή σας,
ήδη πρέπει να σας πω από το 2009, όταν κατέρρευσε η
«LEHMAN BROTHERS» και µπήκαµε σε αυτήν την τεράστια δίνη
της παγκόσµιας κρίσης, στο επίκεντρο της οποίας βρέθηκε η Ελ-
λάδα ενάµιση χρόνο µετά, πάρα πολλά δηµοτικά συµβούλια –όχι
τα  περισσότερα- προχώρησαν σε ενέργειες όπως είναι τα πα-
γώµατα των τιµολογίων ή αξιοποίησαν σχετικά, διατάξεις του κώ-
δικα και της κείµενης νοµοθεσίας και προχώρησαν σε πάγωµα
τιµολογίων ή σε θέσπιση ειδικών τιµολογίων.

Επί του προκειµένου τώρα, γιατί θέλω να κάνω και ένα γενικό-
τερο σχόλιο για την αυτοδιοίκηση και την κρίση στο δεύτερο σκέ-
λος της απάντησής µου, θέλω να σας πω ότι εµείς είµαστε σε
διαβούλευση µε την Ένωση Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευ-
σης-Αποχέτευσης, έτσι ώστε τη σχετική δυνατότητα που δίνει η
νοµοθεσία για ειδικά τιµολόγια στις πολύτεκνες οικογένειες, να
τη διευρύνουµε και σε άλλες ευπαθείς κοινωνικές οµάδες, ακρι-
βώς αυτό που ρωτάτε. 

Το νοµοσχέδιο πρόκειται να κατατεθεί, εκτός απροόπτου, στο
Υπουργικό Συµβούλιο για πρώτη ανάγνωση την επόµενη εβδο-
µάδα. Είναι σχεδόν έτοιµο και τελειώνοντας αυτή η εβδοµάδα,
θα πάρει την τελική του µορφή. Πρέπει να σας πω επίσης, δεν
χρειάζεται αυτά να τα κρατάµε εν κρυπτώ, η αντίδραση από την
Ένωση Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης-Αποχέτευσης είναι
θετική πάνω σε αυτό. Άρα και το Υπουργείο και η Ένωση Δηµο-
τικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης-Αποχέτευσης, είµαστε στο ίδιο
µήκος κύµατος να δώσουµε τη δυνατότητα τα ειδικά τιµολόγια
που προβλέπει ο νόµος ότι µπορούν να θεσπίσουν τα διοικητικά
συµβούλια των Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης-Αποχέτευ-
σης και να επικυρώνουν τα δηµοτικά συµβούλια για πολύτε-
κνους, να µπορούν να διευρυνθούν και σε άλλες κοινωνικά
ευπαθείς οµάδες.

3668 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό.

Ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Βασίλης Μουλόπουλος έχει το
λόγο για τρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, κατ’ αρχάς
χαίροµαι που θα προχωρήσετε σε αυτό το οποίο ζητώ στην ερώ-
τησή µου. Περιµένουµε να το δούµε και νοµίζω όχι εγώ προσω-
πικά, αλλά οι δήµοι οι οποίοι το έχουν ζητήσει. 

Ως προς τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», ωραία τα λόγια αλλά η αλήθεια
είναι ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» όχι µόνο δεν έχει αναβαθµίσει την το-
πική αυτοδιοίκηση, όπως είχατε πει τότε αλλά την έχει απαξιώσει
ακόµα περισσότερο. Νοµίζω ότι αυτό είναι ορατό και δεν οφεί-
λεται µόνο σε αυτά τα δυο χρόνια και στη δύσκολη οικονοµική
κατάσταση. Εµείς και τότε είχαµε πει ότι τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», τον
προχωράτε ακριβώς επειδή είχαµε αυτήν τη δύσκολη οικονοµική
κατάσταση και ήταν για να απαλλαγεί το κράτος από ορισµένες
βασικές υποχρεώσεις του. Αυτή είναι η αλήθεια, κύριε Υφυ-
πουργέ και η τοπική αυτοδιοίκηση, όπως πολύ καλά ξέρετε και
όπως πολύ καλά ξέρουν και οι δηµότες, ουσιαστικά έχει χρεοκο-
πήσει. 

Να σας πω µε δικά σας στοιχεία ότι στην Ελλάδα στην τοπική
αυτοδιοίκηση, αναλογούν το 3,1% του ΑΕΠ και το 5,8% των δη-
µοσίων δαπανών. Και αυτό θεωρητικά, γιατί ούτε αυτό δίνεται,
όπως πολύ καλά ξέρετε, ενώ στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο µέσος
όρος είναι αντίστοιχα 17,2% και 38,8%. Όλοι ξέρουµε σε τι κα-
τάσταση είναι οι δήµοι. 

Οι ίδιοι οι δήµαρχοι, φωνάζουν ότι ουσιαστικά δεν µπορούν να
εκπληρώσουν ούτε τις πιο στοιχειώδεις λειτουργίες τους και τη
νύφη την πληρώνουν οι δηµότες µε κάποια αποδοτικά τέλη, διότι
υπάρχουν και δήµοι οι οποίοι τα έχουν αυξήσει έτσι κι αλλιώς
αλλά πληρώνουν µέσω αυτών και τα χρέη προς τις τράπεζες
αυτοί οι χρεωµένοι δήµοι. 

Σας λέω για τις αυξήσεις της έµµεσης φορολογίας, το 23%.
Λέτε ότι δεν συµβαίνει. Εγώ σας λέω ότι νοικοκυριά που πλήρω-
ναν για κατανάλωση νερού 50 ευρώ ή 60 ευρώ, καλούνται τώρα
να πληρώσουν τετραπλάσιο ή πενταπλάσιο. 

Εδώ, θα καταθέσω δύο λογαριασµούς από τη Θεσσαλία και
την Κορινθία, για να δείτε πώς έχει η κατάσταση. Εσείς λέτε ότι
έχετε άλλα στοιχεία, µακάρι να τα παρουσιάσετε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Μουλόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να σας πω ότι ο ΦΠΑ σε αυτούς τους λογαριασµούς, αγ-
γίζει το 1/3 των χρεώσεων. Για παράδειγµα στο λογαριασµό της
Θεσσαλίας, θα δείτε ότι µόνο τα τέλη και η έµµεση φορολογία
ανέρχονται στο ποσό των 139 ευρώ. Νοµίζω ότι δεν είναι λίγα,
ειδικά γι’ αυτήν την εποχή. Επαναλαµβάνω ότι δεν είναι µεµονω-
µένες περιπτώσεις, ισχύει σε πάρα πολλούς δήµους, δεν ξέρω
σε πόσους, γιατί έχουµε από πάρα πολλούς δήµους καταγγελίες
σε όλη την επικράτεια.

Δεν έχω τίποτα άλλο να πω, παρά µόνο ότι περιµένουµε αυτήν
την τροπολογία την οποία τη ζητούν και ελπίζουµε να την κατα-
θέσετε όσο το δυνατόν πιο σύντοµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε

κι εµείς, κύριε Μουλόπουλε.
Ο Υπουργός, κ. Πάρης Κουκουλόπουλος, έχει το λόγο για τρία

λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Μιας και κάνετε αναφορά, κύριε συνάδελφε, στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και έτσι είναι τα πράγµατα, όπως είπατε, απέχουµε
πάρα πολύ από το ευρωπαϊκό πρότυπο οργάνωσης του κράτους,
αυτοτελές αλλά αναπόσπαστο στοιχείο του οποίου αποτελούν
οι οργανισµοί αυτοδιοίκησης, ως τµήµα της ενιαίας συντεταγµέ-
νης πολιτείας µε αποκεντρωµένη και αυτοδιοικούµενη µορφή,
φυσικά, πρέπει να σας πω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών -και του-
λάχιστον εγώ αυτό το τηρώ µε θρησκευτική ευλάβεια, για λόγους
που ο καθένας αντιλαµβάνεται σε αυτήν την Αίθουσα, νοµίζω-
δεν απαντάει εκ µέρους των δήµων, γιατί ένα πρώτο ζητούµενο
για να πάµε σε µια µεγαλύτερη συµµετοχή της αυτοδιοίκησης

στα δρώµενα του τόπου, όπως κάθε σύγχρονη και πολιτισµένη
χώρα από αυτές που θέλουµε να φτάσουµε και να µοιάσουµε
εδώ και δεκαετίες, είναι να εγγυηθούµε την αυτοτέλειά της.

Εµείς, λοιπόν, εποπτεύουµε την καλή και χτιστή διαχείριση και
τη διαφάνεια και προτιµούµε να δίνουµε δυνατότητες σαν αυτήν
που µαζί συζητάµε και φαίνεται ότι συµφωνούµε και όχι να επι-
βάλουµε τιµολόγια, για παράδειγµα, ύδρευσης, καθαριότητας ή
οτιδήποτε άλλο. 

Η κάθε τοπική αρχή, µπορεί και πρέπει να κρίνεται από τους
δηµότες της µε τον καλύτερο και πιο διαφανή τρόπο. Έτσι
κάπως γίνεται σε άλλες πιο ολοκληρωµένες κοινωνίες και ολο-
κληρωµένες πολιτείες, πιο συντεταγµένες και λειτουργούσες πιο
ορθολογικά από εµάς και έτσι νοµίζω ότι πρέπει να κάνουµε κι
εµείς.

Πρέπει µάλιστα να σας πω, ότι από την πολύχρονη εµπειρία
µου στην αυτοδιοίκηση, µπορούσα να προσκοµίσω πάρα πολλά
παραδείγµατα όπου το φθηνό διαχρονικά αποδείχθηκε ακριβό,
όπου δηλαδή, η συστηµατική παράλειψη να ληφθούν τα µέτρα
που έπρεπε κάθε φορά σε διάφορους τοµείς, οδήγησε τελικά σε
κατάρρευση συγκεκριµένων κοµµατιών προϋπολογισµού δήµων
ή και χρεωκοπία, µικρογραφία του προβλήµατος της χώρας. 

Επανερχόµενος στο κύριο θέµα της ερώτησής σας, θέλω µε
δύο λόγια να πω τα ακόλουθα: Σίγουρα η αυτοδιοίκηση επιβάλ-
λεται να συµµετέχει στη γενικότερη εθνική προσπάθεια, δεν µπο-
ρεί να χαρακτηρίζει ευωχία τα οικονοµικά της αυτοδιοίκησης,
όµως η εικόνα δεν είναι ακριβώς αυτή που έχει περάσει. Δεν είναι
τόσο τραγικά τα οικονοµικά της αυτοδιοίκησης και έχει γίνει εξαι-
ρετικά καλή προσπάθεια.

Εκείνο, όµως, που θέλω να πω και πιστεύω πως θα το συµφω-
νήσουµε, αυτοδιοίκηση και πολιτεία µεθαύριο, την Παρασκευή,
στο τακτικό συνέδριο της Κεντρικής Ένωσης Δήµων στην Κοµο-
τηνή, την πόλη του συναδέλφου Υπουργού, είναι ότι η αυτοδιοί-
κηση µπορεί και πρέπει από φέτος να µπει όχι δίπλα στην
πολιτεία, αλλά µπροστά στη µάχη, στον αγώνα για την αντιµετώ-
πιση της κρίσης.

Έχει υπάρξει πάρα πολύ µεγάλη προεργασία από το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών σε συνεργασία µε την τοπική αυτοδιοίκηση το
τελευταίο εξάµηνο και µπαίνει πρώτο και καλύτερο στη µάχη
κατά της ανεργίας, στη µάχη για την απασχόληση, στη µάχη για
την επανεκκίνηση των τοπικών οικονοµιών στο επίπεδο της πραγ-
µατικής οικονοµίας, στη µάχη για την ανάπτυξη. Σε αυτήν τη
µάχη, επιδιώκουµε να βάλουµε µπροστά την αυτοδιοίκηση και
πρέπει να σας πω µετά λόγου γνώσεως ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»
εδώ, αποδεικνύεται ένα πολύ καλό εφόδιο για µας και τους δη-
µάρχους που σχεδιάζουµε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, πέρα
από τα αναντίρρητα προβλήµατα που υπάρχουν, όπως είναι φυ-
σιολογικό, σε µια τόσο µεγάλης έκτασης µεταρρύθµιση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό, τον κ. Κουκουλόπουλο. 
Στο σηµείο αυτό ολοκληρώνεται ο πρώτος κύκλος των επικαί-

ρων ερωτήσεων. 
Πριν εισέλθουµε στην πρώτη επίκαιρη ερώτηση του δευτέρου

κύκλου, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα ένα µαθητές και µαθήτριες και
επτά εκπαιδευτικοί από το 15ο Δηµοτικό Σχολείο Δράµας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 383/17-1-2012 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος κ. Δηµητρίου Κουσελά προς τον Υπουργό
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά
µε την εκδίκαση των φορολογικών υποθέσεων και την είσπραξη
των οφειλοµένων φόρων από µεγαλοοφειλέτες. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων κ. Γεώργιος Πεταλωτής. 

Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Κουσελάς για να µας
αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του. 
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Σας ακούµε, κύριε Κουσελά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η σηµερινή επίκαιρη ερώτηση είναι συνέχεια

της ερώτησης που µαζί µε την Κατερίνα Φαρµάκη και τριάντα
τρεις άλλους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ υποβάλαµε στις 17-11-
2011, αλλά και της δικιάς σας απάντησης. Μιας απάντησης που
οφείλω να οµολογήσω ότι εµπεριέχει ενδιαφέροντα στοιχεία
αλλά και ενέργειες που εσείς ως Υπουργείο Δικαιοσύνης έχετε
κάνει. Δυστυχώς όµως, η απάντηση αυτή δεν µε κάλυψε για την
αποδοχή ή όχι της πρότασής µου. 

Η πρόταση, κύριε Υπουργέ, που έχουµε καταθέσει είναι ξεκά-
θαρη. Ζητήσαµε, εντός αποκλειστικής προθεσµίας πέντε µηνών
τα διοικητικά δικαστήρια να εξετάζουν και να αποφασίζουν κατά
προτεραιότητα για τις φορολογικές υποθέσεις των µεγαλοοφει-
λετών του Δηµοσίου που είναι πάνω από 150.000 ευρώ. Με βάση
τα δικά σας στοιχεία, κύριε Υπουργέ, εκατόν εξήντα πέντε χιλιά-
δες τετρακόσιες πενήντα δύο φορολογικές υποθέσεις, µεγάλες
και µικρές, εκκρεµούσαν στα διοικητικά πρωτοδικεία και εφετεία
µέχρι 20-7-2011. Από αυτές –ακούστε, κύριε Πρόεδρε- εκατόν
τριάντα οκτώ χιλιάδες επτακόσιες είκοσι υποθέσεις δεν έχουν
πάρει δικάσιµο και στην καλύτερη περίπτωση θα πάρουν δικά-
σιµο –θα πάρουν δικάσιµο, δεν θα εξεταστούν- µέχρι τον Ιούνιο
του 2013. 

Τώρα, λοιπόν, τη στιγµή που από τη µια πλευρά έχουµε µεγά-
λες και άδικες περικοπές των µισθών και των συντάξεων, από την
άλλη πλευρά δεκάδες δισεκατοµµύρια ευρώ -ή δισεκατοµµύρια
ευρώ για να µην υπερβάλλω- λιµνάζουν κυριολεκτικά στις αίθου-
σες των δικαστηρίων, τα οποία δεν µπορούµε να εισπράξουµε
λόγω αυτής της κατάστασης. Το ερώτηµα λοιπόν είναι σαφές:
Είναι στην πρόθεσή σας, στην πρόθεση του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης να συνεννοηθεί µε το Υπουργείο Οικονοµικών το οποίο
δεν έχει απαντήσει –εσείς δώσατε µια απάντηση- προκειµένου
να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα αυτό; 

Γιατί, κύριε Πρόεδρε -και µε αυτό κλείνω- αυτό που θέλω να
τονίσω είναι το εξής: Ήταν θετική η δηµοσιοποίηση της λίστας
των µεγαλοοφειλετών, έστω και καθυστερηµένα. Για να υπάρ-
ξουν όµως θετικά αποτελέσµατα, για να έχουµε εισπράξεις, θα
πρέπει να γίνει αποδεκτό αυτό το αίτηµα. Θα πρέπει να εφαρµο-
στεί πλήρως ο ν.3943 και ταυτόχρονα, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει
να κλείσουν και τα παράθυρα που έχουν ανοίξει σχετικά µε τον
Πτωχευτικό Κώδικα, στη βάση των οποίων µεγαλοοφειλέτες που
συλλαµβάνονται, αφήνονται ελεύθεροι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κ. Κουσελά, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ, για την ανάπτυξη
της ερώτησής του. 

Ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων κ. Γεώργιος Πεταλωτής έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε –όπως και την κ. Φαρµάκη που
είναι δίπλα σας και επικουρεί σ’ αυτή την ερώτηση- για τη δυνα-
τότητα που µου δίνετε να απαντήσω σ’ ένα µείζον ζήτηµα, το
οποίο είναι µέρος ενός πολύ µεγάλου ζητήµατος, των εκκρεµών
υποθέσεων στα διοικητικά δικαστήρια της χώρας. 

Είναι γνωστό ότι υπάρχει µια πολύ µεγάλη εµπλοκή στα διοι-
κητικά δικαστήρια και κατά συνέπεια, αυτή η εµπλοκή µεταφέ-
ρεται και στις φορολογικές υποθέσεις. Όντως, τα στοιχεία που
δώσατε -επί λέξει θα τα αναφέρω- είναι στοιχεία πραγµατικά
απογοητευτικά για την ελληνική δικαιοσύνη και την ελληνική πο-
λιτεία, στοιχεία που µας δείχνουν ότι επί πολλά χρόνια συσσω-
ρεύονταν υποθέσεις φορολογικού χαρακτήρα κυρίως, αλλά και
διοικητικού στα διοικητικά δικαστήρια, χωρίς να υπάρχουν οι κα-
τάλληλοι και ανάλογοι χειρισµοί από την πλευρά της ελληνικής
πολιτείας.

Γνωρίζετε επίσης –µε βάση την απάντησή µας στην ερώτησή
σας- ότι το 2010 ψηφίσαµε το ν.3900, επί Υπουργίας Χάρη Κα-
στανίδη, για την επιτάχυνση της διοικητικής δίκης, αλλά κυρίως
φέρνουµε ένα νέο πολυνοµοσχέδιο εµείς, ως πολιτική ηγεσία
πλέον του Υπουργείου Δικαιοσύνης, µε πάνω από εκατό τοµές,

πολλές από τις οποίες αφορούν και την ταχύτερη εκδίκαση των
φορολογικών υποθέσεων.

Για το λόγο αυτό έχουµε κάνει αλλεπάλληλες συναντήσεις µε
όλες τις ενώσεις δικαστών και εισαγγελέων, µε τις ενώσεις διοι-
κητικών δικαστών και του Συµβουλίου της Επικρατείας και του
Ελεγκτικού Συνεδρίου, αλλά και των δικηγορικών συλλόγων.

Αρχικά θα σας απαντήσω ότι είναι πολύ εύκολο να λέµε ότι
εντός πέντε µηνών ή έξι µηνών ή ενός χρόνου θα εκδικαστούν
αυτές οι υποθέσεις. Αυτό όµως είναι κάτι αποσπασµατικό. Ακόµα
και να το πούµε µέσω κάποιας διάταξης, δεν πρόκειται να εφαρ-
µοστεί, γιατί µιλάµε για συγκεκριµένες δυνατότητες του δικαιι-
κού και δικονοµικού µας συστήµατος, που αποσπασµατικά δεν
µπορούν να φέρουν αποτελέσµατα. 

Γι’ αυτό ακριβώς κάνουµε πολύ σηµαντικές ενέργειες µέσα σ’
ένα πλέγµα διατάξεων, έτσι ώστε αυτό το µεγάλο πλήθος υπο-
θέσεων και διοικητικού και φορολογικού χαρακτήρα να δικάζον-
ται κατά προτεραιότητα και µε στοιχεία που θα σας δώσω. 

Με το ν. 3900/2010 έχουµε κατεβάσει πλέον ένα βαθµό ουσια-
στικής διοικητικής δικαιοδοσίας στο διοικητικό πρωτοδικείο για
µικρές διαφορές, ενώ αφήσαµε το διοικητικό εφετείο για τις µε-
γάλες, µε κριτήριο τις 150.000 ευρώ, έτσι ώστε αυτές οι µεγάλες
υποθέσεις να δικάζονται από συγκεκριµένα δικαστήρια τα οποία
απογυµνώνουµε από άλλες υποχρεώσεις.

Συστήσαµε για πρώτη φορά φορολογικά τµήµατα στα διοικη-
τικά δικαστήρια. Μπορώ να σας παραθέσω τον αριθµό. Είναι εί-
κοσι τρία φορολογικά τµήµατα τα οποία γίνονται για πρώτη
φορά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εκεί θα εκδικάζονται κατά προτεραιότητα οι φορολογικές υπο-

θέσεις. Και µε αυτή τη ρύθµιση, πέρα από τα ειδικά τµήµατα, ου-
σιαστικά εκπαιδεύονται και οι δικαστές για να επιλύουν φορο-
λογικές υποθέσεις. 

Προωθούµε τη διαδικασία της πρότυπης δίκης, µια διαδικασία
όπου µαζικές αγωγές και προσφυγές στα διοικητικά δικαστήρια
πλέον εκδικάζονται µε ένα τρόπο, ουσιαστικά µε µια δίκη, ώστε
να µην έχουµε επανειληµµένως δίκες για το ίδιο ή περίπου ίδιο
αντικείµενο. Εφαρµόζουµε ταχεία διαδικασία, έτσι όπως προβλέ-
πεται. 

Εκδικάζονται οι εφέσεις κατά των αποφάσεων των µονοµελών
πρωτοδικείων από τα µονοµελή διοικητικά εφετεία. Επαναπροσ-
διορίζεται η εξουσία του δικαστηρίου για τον έλεγχο των πρά-
ξεων. Γίνονται πολύ αυστηρότερες πλέον οι προϋποθέσεις χορή-
γησης αναστολής εκτέλεσης, για να σταµατήσει αυτή η διαδικα-
σία που υπήρχε µέχρι τώρα -η «βιοµηχανία» να ασκούνται προ-
σφυγές- να ασκούνται σε δεκαετίες και όχι απλώς σε πέντε ή έξι
µήνες. Αυτά τώρα τα καταργούµε, όπως επίσης καταργούµε το
ανασταλτικό αποτέλεσµα στην κατ’ έφεση δίκη.

Στη δευτερολογία µου θα σας απαντήσω και για το τι κάνουµε
µε το καινούργιο πολυνοµοσχέδιο, τι ρυθµίσεις φέρνουµε, αλλά
και ποια είναι τα µετρήσιµα αποτελέσµατα που έχουµε πλέον, σ’
αυτή την όντως πολύ δύσκολη για τη χώρα µας εποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Δηµήτριος Κουσελάς. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, θέλω όντως να παραδεχθώ ότι από πλευράς

του Υπουργείου Δικαιοσύνης καταβάλλονται σηµαντικές προ-
σπάθειες στην κατεύθυνση που είπε ο κύριος Υπουργός και
όντως, απ’ ότι φαίνεται, η πρόθεση είναι να µειωθούν τα επίπεδα
της εκδίκασης και να συντοµευθεί έτσι κατά τι ο χρόνος εκδίκα-
σης των υποθέσεων. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να δεχθείτε ότι και µε τον ν.
3900 δεν αποτρέψαµε τις εύκολες χορηγήσεις αναστολών, ενώ
οι χορηγήσεις αναστολών κανονικά πρέπει να δίνονται στις πε-
ριπτώσεις που µοναδικός λόγος είναι η πιθανολόγηση ευδοκίµη-
σης της προσφυγής και κανένας άλλος. Δεν ξέρω αν αυτό θα το
θεσµοθετήσετε. 

Ωστόσο, αυτό το οποίο παραµένει -και είναι κρίσιµο- είναι ότι
δεν υπάρχει καµµία διασφάλιση για το πότε θα συζητηθούν οι
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υποθέσεις και µε βάση τα δικά σας στοιχεία, αυτά που επιβεβαι-
ώσατε, µόνο για τις εκατόν τριάντα οκτώ χιλιάδες επτακόσιες εί-
κοσι υποθέσεις, που δεν έχουν οριστεί ακόµα, θέλουµε µία
διετία. Σ’ αυτό το χρονικό διάστηµα τι θα κάνουµε; Θα αφήσουµε
τους µεγαλοοφειλέτες να κάνουν «δικαστικό κατενάτσιο» σε
βάρος όλων µας και ιδιαίτερα σε βάρος των  συνεπών φορολο-
γούµενων ή ελλείψει εσόδων θα ακολουθήσουµε τη λογική, τη
συνταγή, η οποία είναι αδιέξοδη, δηλαδή αυτή των οριζόντιων
περικοπών; Και είναι αδιέξοδη γιατί έχει οδηγήσει σε τραγικά κοι-
νωνικά αδιέξοδα από τη µία πλευρά και από την άλλη αυτό που
κάνει είναι ότι ανακυκλώνει την κρίση, από τη στιγµή που βαθαί-
νει η ύφεση. 

Αυτό λοιπόν, που εγώ θέλω να πω -κι επιµένω στην πρότασή
µου- είναι ότι πρέπει να ξεχωρίσουν κατεπειγόντως οι µεγάλες
φορολογικές υποθέσεις. Δεύτερον, πρέπει να παίρνουν κατά
προτεραιότητα δικάσιµο. Ανέφερα ένα συγκεκριµένο χρονικό
διάστηµα. Και θα γίνω πιο συγκεκριµένος. Να εκδικάζονται τάχι-
στα, µε έκδοση απόφασης. Είναι σηµαντικό –το ξαναλέω- κι αυτό
που είπατε, δηλαδή το να υπάρχει ένα επίπεδο κι όχι πολλά επί-
πεδα σ’ αυτή την εκδίκαση. 

Όµως µπορείτε –και θα κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- να
χρησιµοποιήσετε, αν θέλετε, κι εκείνα τα οποία προβλέπονται για
συγκεκριµένα ζητήµατα από την παράγραφο 9 του άρθρου 13
του ν. 2523/1997 όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 51 του ν.
3900/2010. Αυτές οι διατάξεις, για να καταλαβαίνουν κι όσοι µας
ακούν, δίνουν τη δυνατότητα, όπως γνωρίζετε -διότι είστε και νο-
µικός- µέσα σε έξι µήνες να έχουµε τελειώσει. Εγώ πρότεινα
πέντε µήνες. Δεν θέλετε πέντε µήνες; Κάντε το εξάµηνο. Όµως
στο εξάµηνο να έχουµε τελειώσει. Αυτή τη στιγµή, παρ’ όλες τις
προσπάθειες που έχουν γίνει, ο χρόνος εκδίκασης, κύριε Πρό-
εδρε, εξακολουθεί να είναι επτά και φθάνει τα δέκα χρόνια. 

Το θέµα, λοιπόν, είναι πάρα πολύ σοβαρό. Πρέπει εποµένως
να συνεννοηθείτε µε το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο, το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, που πρέπει να εκφράσει και τη δική του βού-
ληση, προκειµένου να ληφθούν τώρα αυτά τα µέτρα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε το

Βουλευτή Μεσσηνίας του ΠΑΣΟΚ κ. Κουσελά. 
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-

θρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Πεταλωτής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης, Διαφά-

νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα ήθελα να επαναλάβω,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Νοµική και το δικαιικό σύ-
στηµα δεν χωράνε αποσπασµατικά µέτρα. Για να «χαϊδέψουµε
αφτιά» και να φανούµε καλοί θα µπορούσαµε να φέρουµε µία
διάταξη που να λέει κάτι τέτοιο. Σ’ ένα σύστηµα που είναι δοµη-
µένο µε έναν συγκεκριµένο τρόπο και έχει συγκεκριµένες αρχές
και δικονοµικές δικλίδες  ασφαλείας δεν θα µπορούσαµε να φέ-
ρουµε µια τέτοια ρύθµιση, παρ’ όλο που θα ήταν ευχής έργον να
µπορούσε να γίνει. Είναι κάτι το ιδεατό και δεν γίνεται.

Εµείς, αντίθετα, δουλεύουµε συστηµατικά. Με τον ν. 3900/
2010 έχουν έρθει πολύ µεγάλες αλλαγές και πολύ µεγάλες βελ-
τιώσεις, τέτοιες που δεν θα µας ξαναεπιτρέψουν να µιλάµε, όπως
είπατε προηγουµένως, για φορολογικές δίκες  που τελειώνουν
µέσα σε δέκα χρόνια. Την επιτάχυνση της διαδικασίας που είπα
προηγουµένως -ακριβώς αυτό εννοούσα, όπως το αναφέρατε
προηγουµένως- µε το νόµο του 1997, όπου υπάρχει µια διαδικα-
σία, η οποία όµως δεν µπορεί να εφαρµοστεί σε αυτήν την περί-
πτωση, για να λύσει το συγκεκριµένο πρόβληµα. 

Εκείνο που έχω να σας πω είναι ότι είµαστε ευχαριστηµένοι
από το ν.3900/2010 σε σχέση µε ό,τι γινόταν στο παρελθόν. Ήταν
εξαιρετική τοµή αυτός ο νόµος. Και µε το πολυνοµοσχέδιο που
φέρνουµε για τη «δίκαιη δίκη», φέρνουµε και ειδικές διατάξεις
σε σχέση µε τις φορολογικές δίκες. Και µε το Υπουργείο Οικο-
νοµικών συνεννοούµαστε και ας µην ισοπεδώνουµε τα πάντα. Ας
µην ξεχνάµε ότι το Υπουργείο Οικονοµικών σε αυτά τα δυόµιση
χρόνια και της προηγούµενης κυβέρνησης και αυτής που συνε-
χίζεται, έχει κάνει τους περισσότερους ελέγχους, τις περισσότε-
ρες διασταυρώσεις, κάτι που έχει αυξήσει και την ύλη φυσικά
των δικαστηρίων. 

Συνεπώς, είναι πρώτη προτεραιότητά µας, ειδικά τέτοιου εί-

δους υποθέσεις, που έχουν να κάνουν και µε δηµόσια έσοδα,
που να εκκαθαρίζουν τις αντιδικίες και τις εκκρεµότητες των ιδιω-
τών µε το δηµόσιο, να τις έχουµε µπροστά. Γι’ αυτό φέρνουµε
και διατάξεις για τις φορολογικές δίκες. Συγκεκριµένα, αυξά-
νουµε µε το νέο νόµο την αρµοδιότητα των µονοµελών πρωτοδι-
κείων και των µονοµελών εφετείων, προκειµένου να επιταχυνθεί
η εκδίκαση των υποθέσεων και ιδιαίτερα των εκκρεµών υποθέ-
σεων στα διοικητικά δικαστήρια µε αντικείµενο οικονοµικού εν-
διαφέροντος. Οι µονοµελείς συνθέσεις –είναι η άποψή µας και
την περνάµε µέσα από το νόµο- είναι πολύ πιο εύκολο να εκδι-
κάζουν υποθέσεις, να βγάζουν αποφάσεις. Και είναι λογικό ότι
όταν είναι ένας δικαστής σίγουρα κάνει πολύ πιο γρήγορη δου-
λειά απ’ ότι τα πολυµελή σχήµατα.

Αλλά και στη διαδικασία είσπραξης δηµοσίων εσόδων, το
άρθρο δηλαδή 218 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας, η αρµο-
διότητα του µονοµελούς εφετείου αυξάνεται, προκειµένου να πε-
ριλαµβάνει και περισσότερα δηµόσια έσοδα.

Επίσης, µε το άρθρο 40 ενισχύεται ο θεσµός της «πρότυπης
δίκης» που είχε εισαχθεί µε τον προηγούµενο νόµο, το ν.3900/
2010, βλέπουµε όµως να υπάρχουν κάποιες καθυστερήσεις. Και
τώρα αντικαθιστούµε τα δικαστήρια µε συµβούλια, που σηµαίνει
ότι εκατοντάδες υποθέσεις θα λύνονται µε βάση µια απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας. Είναι πολύ σηµαντικός θεσµός
και θα αλλάξει το τοπίο άρδην.

Επίσης το ίδιο προβλέπεται, η επιτάχυνση τόσο ενώπιον του
Συµβουλίου της Επικρατείας όσο και ενώπιον των διοικητικών
πρωτοδικείων και αν βάζουµε µια δικλίδα ότι µια υπόθεση δεν
έχει συζητηθεί για διάστηµα µεγαλύτερο των δύο χρόνων από
την κατάθεση του εισαγωγικού δικογράφου, που τώρα έχουµε
υποθέσεις, που πραγµατικά χρονίζουν. 

Τα αποτελέσµατα σε αριθµούς, επειδή είπατε αριθµούς που
όντως ίσχυαν: Στα διοικητικά εφετεία το σύνολο των εκκρεµών
υποθέσεων, έτσι όπως το είχατε προσδιορίσει, µε φορολογικό
τελωνειακό αντικείµενο, θα έχει εκκαθαριστεί νωρίτερα από τον
Ιούνιο του 2013. Αυτό δεν είναι λίγο. Είναι πάρα πολύ µεγάλη
υπόθεση να έχουµε εκκαθάριση µέσα σε ενάµιση χρόνο όλων
των φορολογικών και τελωνειακών υποθέσεων. Και σε µερικά µά-
λιστα διοικητικά εφετεία -και έχω υπόψη µου των Πατρών και της
Κοµοτηνής- θα έχουν εκκαθαριστεί όλες αυτές οι εκκρεµείς υπο-
θέσεις µέσα στο 2012, που σηµαίνει ότι είναι πολύ µεγάλο βήµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στα διοικητικά πρωτοδικεία τώρα κάναµε πολύ µεγάλη δου-

λειά, προκειµένου µέσα στο 2011 –και αυτός ήταν ο στόχος που
είχαµε τάξει- να έχουµε εκδίκαση του 15% των εκκρεµών υποθέ-
σεων, όταν σε διαφορετική περίπτωση θα πηγαίναµε ακόµη χρό-
νια πολλά. 

Η µαζικότητα µε την «πρότυπη δίκη» είναι πάρα πολύ σηµαν-
τική τοµή. Συµπερασµατικά, έχουµε µια θετική αποτίµηση του τι
συµβαίνει µέχρι τώρα σε σχέση µε το παρελθόν. Περιµένουµε να
ολοκληρωθούν οι διαδικασίες, κυρίως της «πρότυπης δίκης»,
έτσι ώστε, να δούµε την πλήρη απόδοσή της και να τη βελτιώ-
σουµε µε το νοµοσχέδιο. Είµαστε στην ίδια κατεύθυνση, κύριοι
συνάδελφοι, µε αυτήν που βάζετε. Δεν µπορούµε να είµαστε
όµως αισιόδοξοι ότι µπορούµε να φέρουµε τέτοια διάταξη, που
να περαιώνει τις υποθέσεις µέσα σε πέντε µήνες. Χρειάζεται χρό-
νος και είναι πολύ σύντοµος σε σχέση µε τα υπόλοιπα δικαστη-
ριακά δεδοµένα, έτσι ώστε να αποδώσουν αυτές οι ρυθµίσεις. 

Είναι σαφές ότι συµµεριζόµαστε την αγωνία και τη δική σας
και των συναδέλφων, που είχατε καταθέσει και την έγγραφη ερώ-
τηση, στο να διεκπεραιωθούν αυτές οι εκκρεµείς υποθέσεις, που
κάποτε χρόνιζαν και τώρα δεν χρονίζουν.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε και

εµείς για την πολύ αναλυτική απάντηση που δώσατε. Έτσι, η δι-
καιοσύνη θα παραµείνει «τυφλή» ως οφείλει και έτσι θα λειτουρ-
γεί.

Πριν ολοκληρώσουµε µε την ερώτηση του κ. Τζηκαλάγια προς
τον κ. Ιωάννη Δριβελέγκα, θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα για
τα εξής: 
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Η τρίτη µε αριθµό 404/17-1-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Αντωνίου Σκυλλάκου προς τους Υπουργούς Παιδείας, Δια Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων και Οικονοµικών, σχετικά µε την
άµεση καταβολή των δεδουλευµένων στις καθαρίστριες των σχο-
λείων της χώρας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος Υπουργού
και διαγράφεται. 

Η τέταρτη µε αριθµό 398/17-1-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Κυριάκου Βελόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την παραχώρηση
της δηµόσιας περιουσίας και των δικαιωµάτων του κράτους επί
των πλουτοπαραγωγικών πηγών της χώρας, δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος Υπουργού και διαγράφεται. 

Τέλος, η πέµπτη µε αριθµό 394/17-1-2012 επίκαιρη ερώτηση
του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μι-
χαήλ Κριτσωτάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
την ανάγκη απαλλαγής από τα τέλη κυκλοφορίας των ασθενών
µε χρόνιες παθήσεις, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος Υπουρ-
γού και διαγράφεται. 

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 408/17-1-2012 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Ζήση Τζηκαλάγια προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την ανάγκη τροποποίησης του
Κανονισµού για τη διεύρυνση του δικαιώµατος διαλογής – τυπο-
ποίησης του προϊόντος «φασόλια γίγαντες-ελέφαντες Καστο-
ριάς».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Τζηκαλάγια θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννης Δριβε-
λέγκας. 

Ορίστε, κύριε Τζηκαλάγια, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε
την επίκαιρη ερώτησή σας. 

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στην Ελλάδα καταναλώνουµε είκοσι χιλιάδες έως είκοσι πέντε

χιλιάδες τόνους φασόλια ετησίως, ενώ παράγουµε µόνο επτά χι-
λιάδες έως δέκα χιλιάδες τόνους ετησίως. Δυστυχώς, σε έναν
ακόµη πρωτογενή τοµέα κάνουµε ευρείες εισαγωγές. 

Γι’ αυτήν τη δυσλειτουργία τα αίτια είναι κυρίως δύο: Πρώτον,
είναι οι παράνοµες ελληνοποιήσεις, οι οποίες δυστυχώς συνεχί-
ζονται, αν και κάπως η κατάσταση έχει βελτιωθεί και είναι ένα
θέµα που έχουµε ασχοληθεί κάποιες άλλες φορές. Δεύτερον,
πρόκειται για κάποιες στρεβλώσεις που υπάρχουν στη διαδικα-
σία της διαλογής-τυποποίησης-συσκευασίας, όπου σε ορισµένες
περιπτώσεις, όπως αυτή που συζητάµε σήµερα για το Νοµό Κα-
στοριάς, έχουν δηµιουργηθεί µονοπωλιακές καταστάσεις. 

Το 2003 µε τον Ευρωπαϊκό Κανονισµό 1428 κατοχυρώθηκε η
ονοµασία «φασόλια γίγαντες-ελέφαντες Καστοριάς» ως Προϊόν
Γεωγραφικής Ένδειξης. Με την ίδια απόφαση αποφασίστηκε το
αποκλειστικό δικαίωµα τυποποίησης να το έχει µια εταιρεία ονο-
µαζόµενη «ΑΓΡΟΚΑ». Όµως, πρέπει να γνωρίζουµε ότι οι ονοµα-
σίες ΠΓΕ ΠΟΠ αποτελούν δηµόσιο αγαθό. Είναι ένα τρίπτυχο
που αφορά το προϊόν, τους αγρότες και τη γεωγραφική περιοχή. 

Δυστυχώς, όλα αυτά τα χρόνια υπήρχαν πολλά προβλήµατα.
Η εταιρεία αυτή που είχε το αποκλειστικό δικαίωµα της τυποποί-
ησης πρώτη φορά εντάχθηκε στον ΟΠΕΓΕΠ τέλη του 2009. Γι’
αυτό και το 2007 η οµάδα παραγωγών «ΑΡΟΣΙΣ» έκανε αίτηση
ανοίγµατος του δικαιώµατος τυποποίησης. Σε κάποια φάση η γε-
νική συνέλευση της προηγούµενης εταιρείας έπεισε τους παρα-
γωγούς της «ΑΡΟΣΙΣ» να αποσύρουν την αίτηση µε το επιχεί-
ρηµα ότι θα καταθέσει την αίτηση τροποποίησης η εταιρεία
«ΑΓΡΟΚΑ». Όµως, αυτό δεν έγινε ποτέ. 

Γι’ αυτό και τον Απρίλιο του 2010 οι αγρότες επανήλθαν µε νέα
αίτηση, προκειµένου να ανοίξει επιτέλους το δικαίωµα τυποποί-
ησης και διαλογής. Πριν από αυτό, τον Φεβρουάριο του 2010,
ενώ η «ΑΓΡΟΚΑ» είχε µπει στον ΟΠΕΓΕΠ, είχε δεχθεί να γίνεται
η τυποποίηση σε µία άλλη εταιρεία που λέγεται «ΑΡΟΣΙΣ», η
οποία προφανώς είχε τις προδιαγραφές. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής ένα έγγραφο-από-
φαση του Αγροτικού Συλλόγου του Δήµου Άργους Ορεστικού
εδώ και τρία χρόνια –που καλύπτει το 40%, κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ της παραγωγής φασολιών στο Νοµό Καστοριάς- µε το

οποίο ζητούν το άνοιγµα του δικαιώµατος τυποποίησης.
Από την άλλη µεριά υπάρχουν εβδοµήντα έξι υπογραφές πα-

ραγωγών από τις περιοχές της Λεκάνης της Λίµνης της Καστο-
ριάς και της περιοχής που αρδεύεται από τα νερά του
φράγµατος της Βασιλειάδας. Όλοι αυτοί µαζί µε αγωνία ζητούν
το άνοιγµα του δικαιώµατος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Τα υπόλοιπα στη
δευτερολογία σας.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, από την ίδια µακεδονική γη, κ. Ιωάννης Δριβελέγκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να ευχαριστήσω τον αγαπητό κύριο συνάδελφο για τη
δυνατότητα που δίνει να ασχοληθούµε µε δύο πολύ σηµαντικά
θέµατα. Το πρώτο είναι να διαβεβαιώσω µέσα από την ελληνική
Βουλή για την ασφάλεια, την υγιεινή και την ποιότητα των ελλη-
νικών αγροτικών προϊόντων σε όλη τη χώρα. Τώρα τελευταία κά-
ποιοι για λόγους καθαρά οικονοµικούς, κύριε Πρόεδρε, εισάγουν
δηλαδή φθηνά προϊόντα, και κάποιοι επιπόλαια θα έλεγα -είναι η
επιεικέστερη έκφραση- δυσφηµούν τα ελληνικά προϊόντα ότι δεν
είναι ασφαλή και υγιεινά. Αυτό είναι τεράστιο ψέµα. Άλλωστε,
αυτό είναι και το συγκριτικό µας πλεονέκτηµα σε όλα τα αγρο-
τικά προϊόντα, σε όλη την Ελλάδα.

Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο θέµα για τα φασόλια της Κα-
στοριάς και της ευρύτερης περιοχής και των Πρεσπών θέλω να
επιστήσω την προσοχή κυρίως των παραγωγών. Πρέπει να
πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Θα πρέπει να µην συνερ-
γούν και οι ίδιοι στις ελληνοποιήσεις. Αυτό είναι το τεράστιο θέµα
που έπρεπε να ασχοληθούµε. 

Θα ασχοληθούµε, κύριε Πρόεδρε, αµέσως. Αύριο έχουµε µία
συνάντηση για να δούµε και να βάλουµε φρένο στις ελληνοποι-
ήσεις. Σωστά είπε ο κύριος συνάδελφος ότι έχουµε περίπου εί-
κοσι χιλιάδες µε είκοσι πέντε χιλιάδες τόνους παραγωγή και
άλλους τόσους έχουµε εισαγωγή από την Κίνα, τον Καναδά, µε
πάρα πολύ υψηλές τιµές. 

Τα τυποποιητήρια µη αναγράφοντας το όνοµα προέλευσης
παρά µόνο την εισαγωγή από τρίτες χώρες, εκµεταλλεύονται τις
ονοµασίες προέλευσης και την ποιότητα των δικών µας προϊόν-
των, ιδιαίτερα της Καστοριάς και των Πρεσπών. Τι έχει γίνει µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε; Οι ίδιοι οι παραγωγοί, οι λιανοπωλητές ει-
σάγουν µε κοντέινερ -εγώ τα λέω µε το όνοµά τους, µε ξέρετε,
το λέω για να µη βγάζουν τα µάτια τους µε τα χέρια τους- προ-
ϊόντα από τις τρίτες χώρες, τα αναµειγνύουν και τα πουλάνε σαν
ελληνικά για να έχουν κέρδος. Αυτό βλέπουµε, κύριε συνάδελφε.

Τώρα, µπορούµε να ελέγξουµε τις ελληνοποιήσεις. Ξέρετε
γιατί; Διότι, τώρα έχουµε το ΟΣΔΕ. Ξέρουµε ότι για παράδειγµα
ο Δριβελέγκας, ο Τζηκαλάγιας, ο κ. Πεταλωτής ή η κ. Αγάτσα -
που είναι εδώ- όλοι δηλώνουµε πόσα στρέµµατα έχει ο καθένας
µε το µέσο όρο παραγωγής. Ξέρουµε τι παράγουµε και εποµέ-
νως θα κάνουµε ισοζύγιο για να µπορούν και οι εταιρείες και ο
καταναλωτής, ιδιαίτερα, να προστατεύεται. 

Για το συγκεκριµένο θέµα είναι πράγµατι έτσι όπως το είπατε.
Πρέπει, όµως, να ξέρετε ότι ο Υπουργός δεν έχει κάνει τίποτε
άλλο παρά µόνο αυτό που οι ίδιοι συµφώνησαν. Ίσως δεν θα το
ξέρετε, αγαπητέ συνάδελφε. Υπάρχει ιδιωτικό συµφωνητικό µε-
ταξύ όλων αυτών που αναφέρατε -το οποίο κύριε Πρόεδρε θα
καταθέσω στα Πρακτικά- που λέει τι ζητούσαν οι ίδιοι. Οι ίδιοι το
συµφώνησαν. 

Εάν έχουν αναιρέσει –που έχουν αναιρέσει- τη συµφωνία, τους
έχω δει και τους έχω πει ότι θα το δούµε αλλά στο πλαίσιο γενι-
κότερης εξυγίανσης του θέµατος και προστασίας της ονοµασίας
προέλευσης της γεωγραφικής ένδειξης. 

Θα σας τα πω στη δευτερολογία. Δεν ξέρω εάν γνωρίζετε ότι
υπάρχει συµφωνία µεταξύ της «ΑΓΡΟΚΑ» και της «ΑΡΟΣΙΣ» και
το τι ζητήσανε από το Υπουργείο και µάλιστα µε πρακτικό το
οποίο καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
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Τροφίµων κ. Ιωάννης Δριβελέγκας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρα-
κτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ιωάννη Δριβελέγκα.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Τζηκαλά-

γιας Ζήσης.
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµµερίζοµαι την

αγωνία του κυρίου Υφυπουργού για την ποιότητα των αγροτικών
προϊόντων. Θέλω να επικροτήσω και να πω ότι τα ελληνικά προ-
ϊόντα στους περισσότερους τοµείς είναι καλύτερα από πολλά,
πολλά άλλα. Πρέπει να βασιστούµε στον πρωτογενή τοµέα και
ως προς αυτά που ανέφερε ο κύριος Υφυπουργός για τις παρά-
νοµες ελληνοποιήσεις, θα πρέπει να συνεχίσει τις προσπάθειες,
γιατί αυτό αποτελεί την κύρια αιτία.

Όµως, εδώ σήµερα ήρθαµε για να σας ζητήσω, κύριε Υφυ-
πουργέ, να άρετε µία µονοπωλιακή κατάσταση η οποία υπάρχει,
η οποία εµποδίζει πάρα πολλούς, εκατοντάδες φασολοπαραγω-
γούς να προωθήσουν το προϊόν τους, γιατί δεν µπορούν να το
τυποποιήσουν. Εάν έγινε µια συµφωνία σε κάποια φάση, την
οποία επικαλεστήκατε, ήταν από τη δραµατική αγωνία την οποία
είχαν κάποιοι αγρότες φασολοπαραγωγοί, γιατί δεν υπήρχε άλλη
διέξοδος. Όµως, µέσα στην προσπάθεια που κάνει η εταιρεία
που έχει το αποκλειστικό δικαίωµα, δυστυχώς, µέχρι στιγµής δεν
µπορεί να καλύψει τις ανάγκες όλων των παραγωγών.

Εξάλλου, κύριε Υφυπουργέ, κύριε Δριβελέγκα, στην απόφαση
που πήρατε το Δεκέµβριο -και την υπογράφετε- ικανοποιείτε εν
µέρει το αίτηµα της οµάδος παραγωγών «Η ΑΡΟΣΙΣ», όσον
αφορά το να συσκευάζουν σε σακουλάκια, αντί του µισού και του
ενός κιλού που ήταν, µέχρι τριάντα κιλά ή και για τις διαδικασίες
ποιοτικής απεντόµωσης. Το κύριο, όµως, είναι ο γεωγραφικός
περιορισµός, ο περιορισµός σε µια επιχείρηση που υπάρχει
αυτήν τη στιγµή και είναι αυτό που δηµιουργεί µεγάλες στρεβλώ-
σεις.

Δεν ακούσατε την εισήγηση της υπηρεσίας σας, της Διεύθυν-
σης Βιολογικής Γεωργίας του Υπουργείου σας, η οποία σε πολλά
σηµεία σάς επισηµαίνει ότι, σύµφωνα µε το άρθρο 8 της Ευρω-
παϊκής Οδηγίας 510/2006, µια ονοµασία µπορεί να χρησιµοποι-
είται από κάθε εµπορευόµενο. Είναι µονοπωλιακό, αν δεν γίνεται
αυτό. Η τροποποίηση των προδιαγραφών του προϊόντος, σας
λέει η υπηρεσία σας, είναι στην κατεύθυνση της άρσης του πε-
ριοριστικού παράγοντα της συσκευασίας σε ένα και µόνο συ-
σκευαστήριο, γεγονός που αντίκειται στην ελεύθερη διακίνηση
των αγαθών και ενισχύει τις µονοπωλιακές καταστάσεις.

Εξάλλου, κύριε Υπουργέ, από τις 23 Φεβρουαρίου του 2010,
πάλι η δική σας υπηρεσία, η Διεύθυνση Βιολογικής Γεωργίας,
σας έλεγε κατά λέξη: «Εκτιµούµε ότι το πρόβληµα θα µπορούσε
να λυθεί οριστικά µόνο µε ικανοποίηση του αιτήµατος οµάδος
παραγωγών για τροποποίηση των προδιαγραφών, ώστε να επι-
τραπεί η συσκευασία του προϊόντος σε κάθε επιχείρηση που
δραστηριοποιείται εντός της οριοθετηµένης γεωγραφικής ζώνης
και τηρεί τις αντίστοιχες προδιαγραφές. Η τροποποίηση αυτή
απαιτεί υποβολή νέου σχετικού αιτήµατος και τελική έγκριση από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Η όλη η διαδικασία -προσέξτε- διαρκεί
περίπου ενάµιση χρόνο, σύµφωνα µε την κτηθείσα εµπειρία και
τις εκτιµήσεις». Αυτά στις 23 Φεβρουαρίου του 2010. Δηλαδή,
εάν από τότε -που εσείς, βέβαια, δεν ήσασταν στην πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης- γινόταν αποδεκτή η
αγωνιώδης έκκληση, αίτηση, αίτηµα των αγροτών να µπορούν
να τυποποιήσουν και κάπου αλλού, τώρα θα είχε λήξει το θέµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτήν τη στιγµή, κύριε Υπουργέ -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε-
σας λέω, µεταφέροντας το αίτηµα της πλειοψηφίας των φασο-
λοπαραγωγών του Νοµού Καστοριάς, σαν υπεύθυνος Υπουργός,
αφού πω ότι οι υπηρεσίες σας απέρριψαν τις τρεις ενστάσεις
κατά της αίτησης τροποποίησης, ότι αυτό που έχετε να κάνετε
εσείς τώρα, σύµφωνα µε τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, είναι να προωθήσετε το αίτηµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση

για να γίνει αυτή η τροποποίηση, γιατί αυτό υπαγορεύει το δί-
καιο. Σε αντίθετη περίπτωση, κινδυνεύουµε να χάσουµε το ΠΓΕ
από την περιοχή.

Αν θέλετε -και κλείνω µε αυτό, κύριε Υπουργέ- µιας και είναι
δίπλα ο παριστάµενος Υπουργός, υπάρχει και το δεδικασµένο
στη διπλανή περιοχή. Η Φλώρινα έχει δύο συνεταιρισµούς αυτήν
τη στιγµή που τυποποιούν και πάει για τον τρίτο, ενώ η Καστοριά
έχει µόνον έναν. Εποµένως, πρέπει να ανοίξει η τυποποίηση σε
κάθε επιχειρηµατία ή επιχειρηµατίες ή οµάδες αγροτών που
έχουν φυσικά τις προδιαγραφές και τις προϋποθέσεις.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τζηκαλάγια.
Ο διπλανός νοµικός είναι ο Υπουργός κ. Γεώργιος Πεταλωτής.
Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννης

Δριβελέγκας, Βουλευτής Χαλκιδικής, θα σας απαντήσει και κλεί-
νουµε τον κύκλο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, όπως είπα στον κύριο συ-
νάδελφο στην πρωτολογία µου, έχω πρακτικό-συµφωνητικό.
Συµφώνησαν. Δεν έχω κανένα έγγραφο που να λέει ότι εµείς δεν
αναγνωρίζουµε τη συµφωνία που κάναµε. Μεταξύ τους έκαναν
τη συµφωνία. Και τι είπαµε;

Από τα τρία ζητήµατα που είχαν θέσει -και µάλιστα, αγαπητέ
κύριε συνάδελφε, το κατέθεσα στα Πρακτικά για να το πάρετε-
στις 15 Απριλίου υπέγραψαν συµφωνητικό και δεν υπάρχει αί-
τηµα άρσης, ακύρωσης του συµφωνητικού, παρά µόνο προχθές
ήρθαν και µου είπαν προφορικά και θα σας πω τι συµφωνήσαµε.

Άρα, ο Υπουργός δεν έκανε κάτι άλλο. Από τα τρία αιτήµατα
που είχανε και είχαν συµφωνήσει στα δύο, αυτά υπέγραψε. Αυτό
το έχω κρατήσει γιατί µετά έχουν άλλη συµφωνία. Πάντως -να
ξέρετε- ας µην κινδυνολογούν, καθώς δεν υπάρχει κανένα πρό-
βληµα στο να χαθεί η ονοµασία προέλευσης και η περιοχή γεω-
γραφικής ένδειξης.

Μην είστε τόσο ευεπίφορος –ξέρω ότι το κάνετε από καλή
πρόθεση- σε κάποιες πιέσεις τυποποιητηρίων. Ξέρετε γιατί το
κάνουν. Κι εγώ τι έχω πει; Δεν θα γίνει, αφού δεν ισχύει η συµ-
φωνία που κάνανε. Ολοκληρωτικά θα δούµε το πρόβληµα της τυ-
ποποίησης. Σ’ αυτό είστε πιστεύω µαζί µου. Και αυτό θα κάνουµε.
Έχω προκαλέσει σύσκεψη. Τώρα σας λέω ότι έχω τα στοιχεία.
Θα σας τα διαβάσω τώρα, λοιπόν. 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
«Νοµός Καστοριάς. Τρείς χιλιάδες οχτακόσια ογδόντα έξι

στρέµµατα έχουν καλλιεργηθεί για φασόλια-γίγαντες µε µέσο
όρο διακόσια κιλά.» 

Γνωρίζουµε τώρα πλέον ότι αυτά είναι γύρω στις οχτώ χιλιά-
δες τόνους. Από εκεί και πάνω, αν αυτές οι εταιρείες που πιέζουν
για συσκευασία -των τριάντα, των πενήντα, του ενός κιλού- έχουν
φτάσει να συσκευάζουν είκοσι και τριάντα χιλιάδες τόνους, αυτό
δεν θα το επιτρέψω για την προστασία των καταναλωτών, αλλά
και την προστασία του ίδιου του προϊόντος της ίδιας περιοχής.

Άρα, αφού δεν συµφωνούν, τότε κλείνουµε τα θέµατα. Αφού
δεν συµφωνούν, θα δούµε το θέµα, αλλά θα το δούµε το θέµα
γενικά. Αυτό υπάρχει και δεν πρόκειται να ικανοποιήσω κανένα
αίτηµα µονοµερώς, χωρίς να δούµε όλα αυτά που σας είπα πριν,
γιατί είναι κρίµα και άδικο γι’ αυτήν η ποιότητα που έχει στα φα-
σόλια η περιοχή της Καστοριάς και των Πρεσπών µε τέτοιες µε-
θόδους τυπικές, νοµικίστικες, µέσα από την Ευρωπαϊκή Ένωση
και τα λοιπά, να κάνουν δυσφήµηση του προϊόντος. Γιατί αυτό
γίνεται.

Θα µου επιτρέψετε µια προσωπική µαρτυρία. Ξέρετε ότι είµαι
από την περιοχή. Πήγα, λοιπόν, σε µία περιοχή εκεί στη Μακε-
δονία –δεν θα πω το νοµό, δεν κάνει- που ξέρω ότι παράγει πολύ
ωραία φασόλια και τα είδα εκεί. Έρχοµαι εδώ και βλέπω το εξής. 

Θα ήθελα να ακούσετε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για να τε-
λειώνει αυτή ιστορία. Έχει ενδιαφέρον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Μη χάνουµε τον
ειρµό µας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Εβδοµήντα στρέµµατα σηµαίνουν παρα-
γωγή χίλια τετρακόσια κιλά. Δεκατέσσερις τόνοι πωλούνται
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φασόλια όλο το χρόνο -έχει µεγάλη τουριστική προσέλευση- σαν
τοπικά προϊόντα. Κι όλοι το γνωρίζουν στην περιοχή ότι πολλοί
από αυτούς δεν είναι αγρότες, είναι µικροπωλητές κ.λπ. και ει-
σάγουν οι ίδιοι προσωπικά κοντέινερ την Κίνα, τα αναµιγνύουν
και τα πουλούν για τοπικά. Το ίδιο γίνεται και µε πολλές εται-
ρείες. 

Έχετε πάει σε σούπερ µάρκετ κι έχουµε πάει όλοι. Πάρτε τα
φασόλια των εταιρειών της Ελλάδας, να δούµε τι λένε αυτά που
είναι τα εισαγωγής και τι έλεγχος γίνεται.

Έχω τα στοιχεία εδώ, κύριε Τζηκαλάγια, ότι η παραγωγή µας
είναι άλφα και οι πωλήσεις στην εσωτερική αγορά είναι δύο άλφα.

Άρα, λοιπόν, το πρώτο που πρέπει να δούµε είναι αυτό και τα
υπόλοιπα θα τα βρούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ τον κ. Ιωάννη Δριβελέγκα για τον πολύ ενηµερωτικό τρόπο
του. Μάθαµε τελικά ότι δεν είναι η γούνα στην Καστοριά, είναι ο
φασίολος ο κοινός. Είναι εξαιρετικό ότι έχουµε µία σπουδαία πα-
ραγωγή. 

Στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων
ερωτήσεων.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.45’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 24 Ιανουαρίου 2012 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθε-
τική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.
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